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Protokół Nr LXXIII/23 

 

z LXXIII sesji Rady Miejskiej w Pabianicach, która odbyła się w dniu 
20 grudnia 2023 r. o godz. 9:00 w sali nr 4 Urzędu Miejskiego w Pabianicach, 
ul. Zamkowa 16. 
 
Stan Radnych – 23 
Obecnych –  23 

Lista obecności radnych Rady Miejskiej w Pabianicach stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Radni zostali skutecznie powiadomieni o sesji. 
 
Ad.1. 
Przewodniczący Rady Miejskiej Krzysztof Rąkowski otworzył o godz. 9:00 LXXIII sesję 
Rady Miejskiej w Pabianicach. Powitał Radnych, Prezydenta z jego najbliższymi 
współpracownikami, przedstawicieli prasy oraz pozostałych zaproszonych gości 
uczestniczących w obradach. 
Poinformował, iż obsługę prawną zapewnia mec. Aleksander Tokarz. 
 
Ad. 2. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski poinformował, że radnym wraz 
z zawiadomieniem o zwołaniu sesji Rady Miejskiej doręczony został porządek obrad 
stosownie do art. 20 ust. 1 ustawy o samorządzie gminnym (zał. nr 2). 
Wobec braku uwag do porządku obrad został on przyjęty. 
 
Ad. 3. 
Przewodniczący Rady poinformował, że protokół Nr LXXI/23 z dnia 26 października 2023 r. 
został wyłożony w Biurze Rady Miejskiej do wglądu w ustawowym terminie. Do treści 
protokołów nie zgłoszono uwag, wobec tego uważa protokół za przyjęty. 
 
Ad.4. 
Prezydent Miasta Grzegorz Mackiewicz przedstawił informację dot. wydanych zarządzeń, 
przygotowanych projektów uchwał, za okres od 24 listopada do 18 grudnia (zał. nr 3). 
 
W uzupełnieniu materiału przekazanego na piśmie Prezydent Miasta poinformował, że: 

Policzono pasażerów korzystających z linii 41. Badania były robione w październiku 
i listopadzie na wyrywkowych kursach przy użyciu bramek zliczających. W dni powszednie 
odnotowały ok. 8,5 tys. pasażerów dziennie, czyli porównywalnie jak przed laty (w 2012 roku 
- 7,8 tys., w  2016 – 8,8 tys. ). Najwięcej pasażerów było w godzinach 14:00-17:00 (2.119 
osób, czyli blisko 26% wszystkich pasażerów z dnia powszedniego). Najwięcej osób 
skorzystało z kursu o 15:08 z placu Niepodległości  (196 pasażerów)  i o 16:20 z Łodzi do 
Pabianic (189). Maksymalne jednoczesne zapełnienie tramwaju wyniosło 113 osób. W 
soboty z linii 41 skorzystało 4.579 osób, najpopularniejszy kurs był o 12:14 z Pabianic do 
Łodzi, z którego podczas badań skorzystały 143 osoby. W niedziele tramwajami 
podróżowało 2.266 osób. Tramwaj przewozi aż 36,5% wszystkich pasażerów 
korzystających z pabianickiej komunikacji miejskiej w dniu powszednim. Liczba pasażerów 
w przeliczeniu na jeden kilometr na linii tramwajowej 41 jest aż o 70% wyższa niż średnia 
dla linii autobusowych. Linia 41 jest więc najefektywniejszą linią pabianickiej komunikacji 
miejskiej. 

Pabianice zajęły trzecie miejsce w kategorii gmin miejskich w Rankingu Gmin 
Województwa Łódzkiego. Opracował go łódzki Ośrodek Fundacji Rozwoju Demokracji 
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Lokalnej im. Jerzego Regulskiego we współpracy z Urzędem Statystycznym. 1 grudnia 
głoszono wyniki konkursu. 

Kluby sportowe otrzymały  1 mln 170 tys. zł dotacji, w tym 920 tys. zł na szkolenie 
dzieci i młodzieży w różnych dyscyplinach sportu, organizację i udział w zawodach, co jest 
największą przekazaną dotąd z budżetu miasta na ten cel.  Kluby muszą wykorzystać 
otrzymane środki do końca roku. 

17 grudnia odbyła się VIII Pabianicka Parada Świąteczna i Jarmark Świąteczny. 
 
Ad.5. 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska przedstawiła projekt uchwały w sprawie zmian 
budżetu miasta Pabianic na 2023 r. - projekt nr 1  (zał. nr 4). 
 
Uzasadnienie: 
I. Zmniejsza się plan dochodów per saldem o kwotę 101.249,00 zł, w tym: 
 

dochody bieżące (kwota zmniejszenia per saldem 101.249,00 zł), w tym: 

- zwiększenie dochodów o kwotę 224.111,00 zł w związku z przyznanymi środkami rezerwy 
części oświatowej subwencji ogólnej, 

- zwiększenie dochodów o kwotę 95.000,00 zł w szkołach podstawowych, w tym: z tytułu 
najmu 

- kwota 84.000,00 zł i wpływów z różnych dochodów - kwota 11.000,00 zł, 

- zwiększenie dochodów o kwotę 53.100,00 zł w przedszkolach miejskich z tytułu wpływów 
z opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego, 

- zmniejszenie dochodów o kwotę 292.000,00 zł w przedszkolach miejskich z tytułu 
wpływów z opłat za korzystanie z wyżywienia w jednostkach budżetowych realizujących 
zadania z zakresu wychowania przedszkolnego, 

- zmniejszenie dochodów o kwotę 181.460,00 zł w szkołach podstawowych z tytułu wpływów 
z usług (za korzystanie z wyżywienia). 

II. Zmniejsza się plan wydatków per saldem o kwotę 101.249,00 zł, w tym: 

 

wydatki bieżące (kwota zmniejszenia per saldem 101.249,00 zł), w tym: 

- zwiększenie wydatków w kwocie 372.211,00 zł w grupie wynagrodzeń i składek od nich 
naliczanych, w tym: w szkołach podstawowych - kwota 319.111,00 zł, w przedszkolach 
miejskich - kwota 53.100,00 zł, 

- zmniejszenie wydatków w kwocie 473.460,00 zł w grupie wydatków związanych z 
realizacją zadań statutowych, w tym: w szkołach podstawowych - kwota 181.460,00 zł, w 
przedszkolach miejskich - kwota 292.000,00 zł, 

 

III. Wprowadza się zmiany do załącznika dotacyjnego zgodnie z zarządzeniem Prezydenta 
Miasta Nr 438/2023/P z dnia 4 grudnia 2023 r. 
 
Przewodnicząca Komisji Oświaty Kultury i Sportu Iwona Marczak - przedstawiła pozytywną 
opinię Komisji. 
 
Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów Bożenna Kozłowska - przedstawiła pozytywną 
opinię Komisji. 
 
Następnie wobec braku pytań i uwag Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały w sprawie zmian budżetu miasta Pabianic na 2023 r. - 
projekt nr 1 
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Głosowanie jawne imienne za przyjęciem uchwały - 23, przeciw - 0, wstrzymało się - 0 (zał. 
nr 5). Podjęto uchwałę Nr LXXIII/707/23 (zał. nr 6). 
 
Ad. 6. 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska przedstawiła projekt uchwały w sprawie zmian 
budżetu miasta Pabianic na 2023 r. - projekt nr 2 (zał. nr 7). 
 
Uzasadnienie: 
I. Zwiększa się plan dochodów o kwotę 83.679,34 zł, w tym: 
1) dochody bieżące (kwota zwiększenia 83.679,34), w tym: 
- zwiększenie dochodów w kwocie 3.746,47 zł w związku ze złożonym do Wojewody 
Łódzkiego wnioskiem o przyznanie środków na wypłaty dodatków dla gospodarstw 
domowych w sprawie refundacji podatku VAT za dostarczone paliwo gazowe w ramach 
środków Funduszu Przeciwdziałania COVID - 19, zgodnie z ustawą z dnia 15 grudnia 2022 
r. o szczególnej ochronie niektórych odbiorców paliw gazowych w 2023 r. w związku z 
sytuacją na rynku gazu, 
- zwiększenie dochodów w kwocie 79.932,87 zł w związku z przyznanym wsparciem 
finansowym ze środków Funduszu Pracy w ramach Rządowego programu wspierania 
rodziny pn. „Asystent rodziny w 2023 r.”. 
 
II. Zwiększa się plan wydatków o kwotę 83.679,34 zł, w tym: 
1) wydatki bieżące (kwota zwiększenia 83.679,34 zł), w tym: 
- zwiększenie wydatków w Miejskim Centrum Pomocy Społecznej na sfinansowanie wypłaty 
dodatków dla gospodarstw domowych z tytułu refundacji podatku VAT za dostarczone 
paliwo gazowe w kwocie 3.746,47 zł, 
- zwiększenie wydatków w Miejskim Centrum Pomocy Społecznej w grupie wynagrodzenia 
i składki od nich naliczane w kwocie 79.932,87 zł z przeznaczeniem na dofinansowanie 
kosztów zatrudnienia asystentów rodziny oraz dodatków do wynagrodzenia pracowników 
socjalnych. 
 
III. W Wydziale Spraw Społecznych i Gospodarczych przenosi się kwotę 6.000 zł z działu 
855 do działu 852 w ramach grupy wydatków związanych z realizacją zadań statutowych w 
celu uzupełnienia brakujących środków. 
 
Przewodniczący Komisji Spraw Społecznych Piotr Duraj - przedstawił pozytywną opinię 
Komisji. 
 
Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów Bożenna Kozłowska - przedstawiła pozytywną 
opinię Komisji. 
 
Następnie wobec braku pytań i uwag Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski poddał pod 
głosowanie  projekt uchwały w sprawie zmian budżetu miasta Pabianic na 2023 r. - 
projekt nr 2 

 
Głosowanie jawne imienne za przyjęciem uchwały - 23, przeciw - 0, wstrzymało się - 0 
(zał. nr 8). Podjęto uchwałę Nr LXXIII/708/23 (zał. nr 9). 
 

 
Ad. 7. 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska przedstawiła projekt uchwały w sprawie zmian 
budżetu miasta Pabianic na 2023 r. - projekt nr 3 (zał. nr 10). 
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Uzasadnienie: 
I. Zwiększa się plan dochodów o łączną kwotę 10.476.737,39 zł w następujących pozycjach: 
 
dochody bieżące (łączna kwota zwiększenia 16.171,60 zł), w tym: 
- zwiększenie dochodów o kwotę 12.345,00 zł, w związku z zawartym Porozumieniem nr 
8/IFI/2023 pomiędzy Województwem Łódzkim a Miastem Pabianice na bieżące i zimowe 
utrzymanie dróg rowerowych, dróg dla pieszych oraz dróg dla rowerów i pieszych, 
- zwiększenie dochodów o kwotę 3.826,60 zł, w związku z naliczeniem odsetek bankowych 
od środków pieniężnych zgromadzonych na wyodrębnionym rachunku bankowym 
dotyczącym realizacji zadań z Rządowego Funduszu Inwestycji Lokalnych. 
 
dochody majątkowe zwiększenie o kwotę 10.460.565,79 zł, w tym: 
- zwiększenie o kwotę 10.460.565,79 zł (w tym: dotacja z UE - 10.460.565,79 zł) w związku 
z przyznaniem przez Urząd Marszałkowski Województwa Łódzkiego dodatkowego 
dofinansowania na realizację projektu pn. „Łódzki Tramwaj Metropolitalny: etap Pabianice – 
Ksawerów”. 
 
II. Zwiększa się plan wydatków per saldem o łączną kwotę 9.571.164,19 zł w następujących 
pozycjach: 
 
wydatki bieżące (łączna kwota zmniejszenia per saldem 910.655,00 zł), w tym: 
- zwiększenie wydatków o kwotę 12.345,00 zł, w Wydziale Infrastruktury Technicznej i 
Komunikacji w grupie wydatków związanych z realizacją ich statutowych zadań (w związku 
z podpisanym porozumieniem na bieżące i zimowe utrzymanie dróg rowerowych, dróg dla 
pieszych oraz dróg dla rowerów i pieszych), 
- zwiększenie wydatków o kwotę 3.300,00 zł, w Kancelarii Prezydenta Miasta Pabianic 
(zakup programu graficznego ZWCAD dla Wydziału Urbanistyki), 
- zmniejszenie wydatków o kwotę 500.000,00 zł, w Wydziale Infrastruktury Technicznej i 
Komunikacji w grupie wydatków związanych z realizacją ich statutowych zadań, 
- zmniejszenie wydatków o kwotę 417.000,00 zł w Wydziale Gospodarki Nieruchomościami 
w grupie wydatków związanych z realizacją ich statutowych zadań (32.000,00 zł) oraz w 
grupie świadczeń na rzecz osób fizycznych (385.000,00 zł), 
- zmniejszenie wydatków o kwotę 6.000,00 zł, w Wydziale Ochrony Środowiska w grupie 
wydatków związanych z realizacją ich statutowych zadań, 
- zmniejszenie wydatków o kwotę 3.300,00 zł, w Wydziale Urbanistyki w grupie wydatków 
związanych z realizacją ich statutowych zadań. 
 
wydatki majątkowe (łączna kwota zwiększenia per saldem 10.481.819,19 zł), w tym: 
- zwiększenie o kwotę 10.460.565,79 zł w związku z przyznaniem przez Urząd 
Marszałkowski Województwa Łódzkiego dodatkowego dofinansowania na realizację 
projektu pn. „Łódzki Tramwaj Metropolitalny: etap Pabianice - Ksawerów”, 
- zwiększenie wydatków o kwotę 23.000,00 zł, na nowo utworzonym zadaniu inwestycyjnym 
pn. „Podłączenie wpustu ulicznego wraz z montażem studni inspekcyjnej przy SP 17”, 
- zmniejszenie wydatków inwestycyjnych o kwotę 1.746,60 zł, na zadaniu inwestycyjnym pn. 
„Rewitalizacja terenu przy ul. Św. Rocha 22 w Pabianicach” w związku z przesunięciem 
ponoszonych wydatków na rok 2024. 
 
III. Dokonuje się przeniesienia: 
– wydatków w dziale 600, rozdz. 60016 (grupa wydatków inwestycje i zakupy inwestycyjne 
pomiędzy paragrafami w Zarządzie Dróg Miejskich z przeznaczeniem na przebudowę 
chodników, parkingów i zatok na terenie miasta Pabianic na kwotę 3.826,60 zł, 
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- w Wydziale Infrastruktury Technicznej i Komunikacji w ramach wydatków inwestycyjnych 
na zadaniu inwestycyjnym pn. „Łódzki Tramwaj Metropolitalny: etap Pabianice - Ksawerów” 
o kwotę 1.457.940,82 zł. 
 
IV. Dokonuje się zmian w limitach wydatków na programy i projekty realizowane ze środków 
pochodzących z budżetu Unii Europejskiej w związku z rozliczeniem projektu „Opieka na 
plus”. 
 
V. Zmiana wyniku budżetu: 
Skutkiem powyższych zmian po stronie dochodów i wydatków jest zmiana wyniku budżetu 
w roku 2023, który ulega polepszeniu o kwotę 905.573,20 zł, i po zmianach będzie wynosił 
(-) 25.430.384,29 zł (deficyt budżetu). 
Deficyt planuje się sfinansować przychodami pochodzącymi z: 
- wolnych środków w kwocie 16.107.160,62 zł, 
- niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających z 
rozliczenia dochodów i wydatków nimi finansowanych związanych ze szczególnymi 
zasadami wykonywania budżetu określonymi w odrębnych ustawach w kwocie 
517.719,99 zł 
- niewykorzystanych środków pieniężnych na rachunku bieżącym budżetu, wynikających z 
rozliczenia środków określonych w art. 5 ust. 1 pkt 2 ustawy o finansach publicznych i dotacji 
na realizację programu, projektu lub zadania finansowanego z udziałem tych środków w 
kwocie 8.805.503,68 zł. 
 
Przewodnicząca Komisji Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Grażyna Wójcik – 
przedstawiła pozytywną opinię Komisji. 
 
Przewodnicząca Komisji Zarządzania Mieniem Komunalnym Joanna Kupś – przedstawiła 
pozytywną opinię Komisji. 
 
Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów Bożenna Kozłowska - przedstawiła pozytywną 
opinię Komisji. 
 
Włodzimierz Stanek: W tym projekcie, z tego, co czytaliśmy, dostajemy dodatkowe środki. 
Jeśli chodzi o projekt tramwajowy, jest tam kwota bodajże 10 - 12 000 000 zł. Proszę o 
przypomnienie, bo podejmowaliśmy tę kontrowersyjną uchwałę nie tak dawno odnośnie 
przekazania inwestorowi 5 000 000 zł. Czy tu jest jakaś korelacja? 

Jeżeli te środki dostajemy teraz, czy wykonawca dostaje jakieś zwiększone środki? Czy 
kwota 5 000 000 zł, która była przegłosowana, jest tą ostateczną? 

 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska: Tak, to dofinansowanie jest powiązane z tamtą 
uchwałą, czyli zgodnie z zawartym porozumieniem, w przypadku, jeżeli otrzymujemy 
dodatkowe dofinansowanie, a takie otrzymaliśmy w tym roku, mamy taką wstępną promesę. 
Te środki mają służyć wydatkom związanym z waloryzacją wynagrodzenia na rzecz 
wykonawcy. 
 
Następnie wobec braku pytań i uwag Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały w sprawie zmian budżetu miasta Pabianic na 2023 r. - 
projekt nr 3. 
 
Głosowanie jawne imienne za przyjęciem uchwały - 17, przeciw - 0, wstrzymało się - 5 
(zał. nr 11). Podjęto uchwałę Nr LXXIII/709/23 (zał. nr 12). 
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Ad. 8. 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska przedstawiła projekt uchwały sprawie zmiany 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Pabianice na lata 2023 - 2035 
(zał. nr 13). 
 
Uzasadnienie: 
Aktualizacja WPF spowodowana jest koniecznością urealnienia dochodów, wydatków, 
przychodów i wyniku budżetu. Szczegółowe wyjaśnienie zmian obrazuje załącznik nr 3 - 
„Objaśnienia przyjętych wartości do Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej 
Pabianice”. 
 
Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów Bożenna Kozłowska - przedstawiła pozytywną 
opinię Komisji. 
 
Następnie wobec braku pytań i uwag Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski poddał pod 
głosowanie  projekt uchwały sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 
Miejskiej Pabianice na lata 2023 – 2035. 
 
Głosowanie jawne imienne za przyjęciem uchwały - 18, przeciw - 0, wstrzymało się - 5 
(zał. nr 14). Podjęto uchwałę Nr LXXIII/710/23 (zał. nr 15). 
 
Ad. 9. 
Prezydent Miasta Grzegorz Mackiewicz przedstawił projekt uchwały w sprawie zbycia 
nieruchomości niezabudowanej położonej w Pabianicach przy ul. Sikorskiego 9A, 9B, 
11, 13D, stanowiącej własność Gminy Miejskiej Pabianice. (zał. nr 16). 
 
Uzasadnienie: 

Nieruchomość niezabudowana położona w Pabianicach przy ul. Sikorskiego 9A, 9B, 
11, 13D, oznaczona jako działki nr: nr 322/5 o pow. 2153 m2, nr 321/3 o pow. 874 m2, nr 
309/3 o pow. 861 m2, nr 308/3 o pow. 943 m2 (łączna pow. 4.831 m2), w obrębie P-10, 
stanowi własność Gminy Miejskiej Pabianice. 

W miejscowym planie zagospodarowania przestrzennego przedmiotowa 
nieruchomość przeznaczona jest pod tereny zabudowy produkcyjnej, składów, magazynów, 
tereny zabudowy usługowej, rzemiosła, w niewielkim fragmencie pod ulicę Sikorskiego 
(2KDG). 

Z uwagi na fakt, iż realizacja inwestycji komercyjnych nie należy do zadań gminy, 
zasadnym jest zbycie przedmiotowej nieruchomości. 

W związku z powyższym Prezydent Miasta przedkłada Radzie Miejskiej projekt 
uchwały w sprawie jej sprzedaży w drodze przetargu ustnego nieograniczonego 

W świetle powyższego podjęcie uchwały należy uznać za uzasadnione. 
 

Prezydent Miasta Grzegorz Mackiewicz: Bardzo proszę w uzasadnieniu o poprawienie 

powierzchni, w treści uchwały jest ona dobrze podana, natomiast w uzasadnieniu bardzo 
proszę o zmianę liczby 3214 na liczbę 4831. Cena, jaką ustaliliśmy do przetargu 
nieograniczonego, to jest 590 000 zł netto. Bardzo proszę o przyjęcie przedstawionego 
projektu uchwały. 
 
Przewodnicząca Komisji Zarządzania Mieniem Komunalnym Joanna Kupś – przedstawiła 
pozytywną opinię Komisji. Zaznaczyła również, że komisja zauważyła ten błąd pisarski i 
procedowała poprawnie. 
 
Radna Monika Cieśla: Chciałam zapytać o realny powód sprzedaży tych działek. Od lat  
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jestem członkiem Komisji Gospodarki Komunalnej, od wielu lat wiemy, jaki był powód, 
zakupu tych działek. Skupowaliśmy długo te działki, a teraz je sprzedajemy. Jaki jest powód? 

 
Radny Piotr Różycki: Jaki tam jest aktualnie obowiązujący miejscowy plan 
zagospodarowania przestrzennego? 

 
Prezydent Miasta Grzegorz Mackiewicz: Odpowiadając na pierwsze pytanie. 
Przedsiębiorca, który prowadzi tam swoją działalność gospodarczą, jest zainteresowany 
rozbudową tej działalności. W związku z tym jest zainteresowany zakupem tej działki. 
Na drugie pytanie o planie zagospodarowania przestrzennego, przedmiotowa 
nieruchomość przeznaczona jest pod teren zabudowy produkcyjnej, składów, magazynów, 
tereny zabudowy usługowej, rzemiosła w niewielkim fragmencie pod ulicę Sikorskiego 2 
KTG. I to w uzasadnieniu Panie Radny, w drugim akapicie wyraźnie jest napisane. 
 
Radna Monika Cieśla:  Chciałam jeszcze dopytać, ponieważ z tego, co pamiętam, mieliśmy 
to pod łódzką strefę ekonomiczną wykupywać parę lat temu, jeszcze był Pan 
wiceprezydentem. Czyli rozumiem, że rezygnujemy z tych planów już, tak? 

 
Prezydent Miasta Grzegorz Mackiewicz: Pani Radna od kilku lat Polska stała się jedną 
wielką strefą ekonomiczną, nie ma już stref i podstref, łódzkiej specjalnej strefy 
ekonomicznej. W związku z tym warunkiem w tym momencie kwestia zakupu przestała,  
mieć znaczenie. Natomiast w dalszym ciągu będziemy te tereny skupowali, ponieważ tam 
są wąskie działki. Interesuje nas to, żeby skupić jak największy teren i w takich sytuacjach, 
kiedy mamy konkretnego przedsiębiorcę, który chce rozbudowywać albo chce lokalizować 
swoje inwestycje, żebyśmy mogli te działki wskazywać. Macie Państwo w uzasadnieniu 
wskazane, że ta działka, o której mówimy, składa się z czterech adresów, co oznacza, że 
kiedyś, dawno, dawno temu kupowaliśmy cztery odrębne działki, a dzisiaj sprzedajemy w 
jednym kawałku. 
 
Następnie wobec braku pytań i uwag Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały w sprawie zbycia nieruchomości niezabudowanej 
położonej w Pabianicach przy ul. Sikorskiego 9A, 9B, 11, 13D, stanowiącej własność 
Gminy Miejskiej Pabianice. 
 
Głosowanie jawne imienne za przyjęciem uchwały - 22, przeciw - 0, wstrzymało się - 1 
(zał. nr 17). Podjęto uchwałę Nr LXXIII/711/23 (zał. nr 18). 
 
Ad. 10. 
Prezydent Marek Gryglewski przedstawił projekt uchwały w sprawie uchwalenia 
Wieloletniego Planu Rozwoju i Modernizacji Urządzeń Wodociągowych i 
Kanalizacyjnych dla Miasta Pabianic na lata 2024-2027 (zał. nr 19). 
 
Uzasadnienie: 

Obowiązek uchwalenia wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń 
wodociągowych i urządzeń kanalizacyjnych został nałożony na radę gminy zapisami art. 21 
Ustawy o zbiorowym zaopatrzeniu w wodę i zbiorowym odprowadzaniu ścieków z dnia 7 
czerwca 2001 r. 

W „Wieloletnim planie rozwoju i modernizacji urządzeń wodociągowych i urządzeń 
kanalizacyjnych dla miasta Pabianic na lata 2024-2027 sporządzonym przez Zakład 
Wodociągów i Kanalizacji Sp. z o.o. i stanowiącym załącznik do niniejszej uchwały, zawarto 
wymagane ustawą elementy. Inwestycje w nim ujęte mają sprzyjać osiągnięciu 
strategicznych celów Spółki, jak i potrzeb mieszkańców Gminy Miejskiej Pabianice. 
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Powyższy plan został sprawdzony przez Prezydenta Miasta Pabianice zgodnie z 
art. 3 Ustawy o zbiorowym zaopatrzeniu w wodę i zbiorowym odprowadzaniu ścieków z dnia 
7 czerwca 2001 r. oraz pozytywnie zaopiniowany zgodnie z wymogiem art. 4a powyższej 
ustawy przez dyrektora regionalnego zarządu gospodarki wodnej Państwowego 
Gospodarstwa Wodnego Wody Polskie. 

 

Przewodnicząca Komisji Gospodarki Komunalnej i Inwestycji Grażyna Wójcik  – 
przedstawiła pozytywną opinię Komisji. 
 
Radny Piotr Różycki: Czy Państwo zakładacie w najbliższym czasie rozwój idący w stronę, 
np. rozbudowy, czy generalnie wybudowania tzw. zbiorników retencyjnych na wodę 
deszczową w celu ponownego wykorzystania np. do utrzymania zieleni miejskiej. Czy jest 
to ujęte? Ktoś u państwa na ten temat myślał? Czy trwają prace? Jeżeli tak, to jaki dział je 
prowadzi? 

 
Radny Włodzimierz Stanek: W uchwale, którą mamy przyjąć, jednym z zapisów jest to, że 
traci moc poprzednia uchwała, czyli ten poprzedni plan. W obecnym planie są wymienione 
w załączniku ulice, które mają być skanalizowane w obecnym zgodnie z tą uchwałą. Mam 
pytanie, czy z poprzedniego planu wszystkie ulice, które były wskazane w tamtym 
załączniku, zostały wykonane? 

 
Prezydent Miasta Grzegorz Mackiewicz: Najpierw bardzo proszę o poprawienie, bo 
wkradł nam się  chochlik nie „kalinizacyjnych” tylko kanalizacyjnych. 
Uchwała jest, jak sama nazwa mów z wieloletniego planu rozwoju i modernizacji urządzeń 
wodociągowych i kanalizacyjnych. Zajmujemy się przede wszystkim kanalizacją, którą 
prowadzi Zakład Wodociągów i Kanalizacji. Natomiast rozumiem, że pytanie jest o wody 
deszczowe w związku z tym bardzo krótko tylko odpowiem. Pamiętacie państwo słynną 
uchwałę na temat przyjęcia zbiornika? Kilka lat temu przejmowaliśmy zbiornik w postaci 
starego, suchego stawu od szkoły rolniczej, tak aby w przyszłości można było kanalizację 
deszczową skierować do tego zbiornika, który byłby zbiornikiem typowo retencyjnym. W 
związku z tym prace w tym zakresie na pewno trwają i tam, gdzie, są możliwości terenowe 
nad takimi rozwiązaniami się zastanawiamy. Również wszystkie nowe inwestycje 
wielkomagazynowe i wielkopowierzchniowe mają u nas w zapisach pobieranie wody 
deszczowej, jak i również rozczłonkowywanie jej później w zdecydowanie wolniejszy 
sposób, tak aby nie dochodziło do zalewania terenów sąsiednich. 
 
Prezes ZWiK Rafał Kunka: W nawiązaniu do pierwszego pytania. My również, szczególnie 
na terenie kanalizacji ogólnospławnej, tam, gdzie te wody deszczowe płyną razem ze 
ściekami sanitarnymi, wpisujemy w tej chwili w warunki przyłączenia, szczególnie obiektów, 
większych niż domki jednorodzinne, retencjonowanie, żeby chronić miasto przed 
podtopieniami. Mówię o blokach, kamienicach, tudzież innych tego typu obiektach, a 
przemysłowych szczególnie. 
Natomiast przechodząc do punktu drugiego. Tak, większość tych tematów zostało 
wykonanych. Jeden temat przeszedł na rok następny. To jest kolektor sanitarny przez 
bulwary ciąg dalszy. Ta inwestycja jest powiązana z Gminą Pabianice. Nie wiem, czy 
Państwo pamiętacie. Przyjmowaliście dotacje celową na połowę kolektora, bo tym 
kolektorem odtwarzamy możliwość odbioru ścieków z terenów Jadwinina, Pawlikowic z 
gminy Pabianice, bo one wszystkie przechodzą dzisiaj przez przepompownię ścieków na 
MOSiR. Ona już jest przeciążona i żeby ją odciążyć, trzeba budować kolektor przez bulwary 
ciąg dalszy. Były tam problemy z prywatnymi działkami i mamy już pozwolenie starosty na 
wejście w prywatną działkę i stosowne pozwolenia na budowę. Natomiast pierwszy przetarg 
się nie udał. Będzie, powtarzany po nowym roku, również z dotacją gminy, więc to jest 
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zadanie, które przeszło i będzie realizowane. Z tym, że w nowym planie go nie ma dlatego, 
że kiedy był tworzony, był w trakcie przetarg, ale to zadanie będzie wykonane w przyszłym 
roku. 
 
Radny Piotr Różycki (ad vocem): Ile podmiotów realizuje to, o czym Pan mówił? Czyli 
mówiąc krótko gromadzi wodę deszczową w skali całego miasta. Jak to wygląda 
procentowo? Nie oczekuję odpowiedzi dzisiaj na sesji. 
Mówił Pan o zbiornikach retencyjnych, czy w tych planach również mamy przewidziane 
zagospodarowanie w tym zakresie obszaru między ulicą Bugaj a obiektem MOSiR-u? 
Bugaj, Świetlickiego, mówię o tych nieużytkach. 
 
Prezydent Miasta Grzegorz Mackiewicz: Rozumiem, że pyta Pan o przedłużenie 
bulwarów. Sama dokumentacja zgodnie z dzisiejszymi wymogami Wód Polskich to jest 
kwota około 3 - 4 mln zł i myślę, że w obecnym stanie prawnym, związanym z wytycznymi 
Wód Polskich, dotyczących lokalizacji takich urządzeń byłoby to skomplikowane. Natomiast 
od momentu, kiedy pojawiła się taka spółka jak Wody Polskie, to kwestia doliny rzek jest w 
gestii Wód Polskich. W związku z tym jest to bardziej chyba ich zadanie, niż miasta Pabianic. 
Od tego powstały, od tego zbierają bardzo duże opłaty i myślę, że powinniśmy im pozwolić 
działać, żeby wykonywali swoje ustawowe obowiązki. 
 
Następnie wobec braku pytań i uwag Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały  w sprawie uchwalenia Wieloletniego Planu Rozwoju i 
Modernizacji Urządzeń Wodociągowych i Kanalizacyjnych dla Miasta Pabianic na lata 
2024-2027. 
 
Głosowanie jawne imienne za przyjęciem uchwały - 23, przeciw - 0, wstrzymało się - 0 
(zał. nr 20). Podjęto uchwałę Nr LXXIII/712/23 (zał. nr 21). 
 
Ad. 11. 
Aleksandra Jarmakowska przedstawiła projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie 
upoważnienia Prezydenta Miasta Pabianic do zawierania porozumień dotyczących 
powierzenia Miejskiej Bibliotece Publicznej im. Jana Lorentowicza w Pabianicach 
zadań Powiatowej Biblioteki Publicznej dla Powiatu Pabianickiego (zał. nr 22). 
 

Uzasadnienie: 

Na podstawie art. 8 ust. 2a ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym (t. 
j. Dz. U. z 2023 r. poz. 40, poz. 572, poz. 1463, poz. 1688) gmina może wykonywać zadania 
z zakresu właściwości powiatu oraz zadania z zakresu właściwości województwa na 
podstawie porozumień z tymi jednostkami samorządu terytorialnego. W związku z tym w 
sprawie przyjęcia powyższych zadań gmina podejmuje uchwałę na podstawie art. 18 ust. 2 
pkt 11 wyżej wymienionej ustawy. Zgodnie z art. 19 ust 3 ustawy z dnia 27 czerwca 1997 r. 
o bibliotekach (t. j. Dz. U. z 2022 r. poz. 2393) powiat organizuje i prowadzi co najmniej 
jedną powiatową bibliotekę publiczną. Zadania powiatowej biblioteki publicznej może 
wykonywać, na podstawie porozumienia, wojewódzka lub gminna biblioteka publiczna 
działająca i mająca swoją siedzibę na obszarze powiatu. 

Wobec powyższego podjęcie uchwały na kolejną kadencję Rady Miejskiej w 
Pabianicach czyli na okres od 2018 r. do 2024 r. uznaje się za zasadne. 

 

Przewodnicząca Komisji Oświaty, Kultury i Sportu Iwona Marczak – przedstawiła pozytywną 
opinię Komisji. 
 
Radny Piotr Różycki: Przyjmujemy kompetencje, czy kasę również od Powiatu? 
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Prezydent Grzegorz Mackiewicz: Nieprzerwanie w ślad za przekazaniem kompetencji 
idzie również przekazanie finansowania. Trochę inaczej niż w przypadku przekazywania 
dróg, akurat w przypadku przekazywania zadań biblioteki publicznej z Powiatem mamy 
pełną współpracę i tutaj pieniążki przechodzą. 
 
Ad vocem Radny Piotr Różycki: Są to kwoty wystarczające, tak? 

 
Prezydent Grzegorz Mackiewicz: Co to według Pana Radnego są kwoty wystarczające? 

 
Radny Piotr Różycki: Myślę, takie, z jakich będzie zadowolona cała załoga biblioteki. Kiedy 
ta kwota pokryje to, o czym mówią nam pracownicy biblioteki, o czym mówi dyrekcja 
biblioteki. Bo do tej pory cały czas była taka informacja, że na coś tam nie starcza. W skrócie, 
na nic. 
 
Następnie wobec braku pytań i uwag Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie upoważnienia 
Prezydenta Miasta Pabianic do zawierania porozumień dotyczących powierzenia 
Miejskiej Bibliotece Publicznej im. Jana Lorentowicza w Pabianicach zadań 
Powiatowej Biblioteki Publicznej dla Powiatu Pabianickiego. 
 
Głosowanie jawne imienne za przyjęciem uchwały - 23, przeciw - 0, wstrzymało się - 0 
(zał. nr 23). Podjęto uchwałę Nr LXXIII/713/23 (zał. nr 24). 
 
Ad. 12. 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska przedstawiła projekt uchwały w sprawie 
uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miejskiej Pabianice na lata 
2024-2035 z autopoprawką (zał. nr 25). 
 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska poinformowała, że rozpocznie od Wieloletniej 
Prognozy Finansowej i później od razu omówi uchwałę budżetową na rok 2024. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski wyraził na to zgodę. 
 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska: Zgodnie z zapisami ustawy o finansach 
publicznych, w terminie do 15 listopada 2023 roku Pan Prezydent przedłożył Państwu, jak i 
Regionalnej Izbie Obrachunkowej projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2024-
2035. 15 grudnia wpłynęła do miasta uchwała składu orzekającego Regionalnej Izby 
Obrachunkowej w Łodzi w sprawie opinii do projektu uchwały o Wieloletniej Prognozie 
Finansowej oraz możliwości sfinansowania planowanego deficytu budżetu miasta Pabianic. 
  
Uchwała Nr I/162/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi z 
dnia 15 grudnia 2023 roku w sprawie opinii do projektu uchwały o wieloletniej prognozie 
finansowej oraz możliwości sfinansowania planowanego deficytu budżetu Miasta Pabianic 
(zał. nr 26) 
 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska: RIO zaopiniowała pozytywnie z uwagą projekt 
uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej i pozytywnie możliwość 
sfinansowania w 2024 roku planowanego deficytu. 
 
 Przedłożony projekt Wieloletniej Prognozy Finansowej opracowany został w oparciu o: 

1. kształtowanie się średniorocznej dynamiki cen towarów i usług konsumpcyjnych w 
wysokościach podanych przez Ministra Finansów 
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2. kształtowanie się wzrostu PKB w wysokościach podanych przez Ministra Finansów 
3. kształtowanie się dynamiki przeciętnego wynagrodzenia brutto w gospodarce 

narodowej ujętego w projekcie ustawy budżetowej na rok 2024 r., 
4. analizy dynamiki dochodów i wydatków bieżących Miasta Pabianic, 
5. potrzeb inwestycyjnych Miasta Pabianice. 

 
Wielkości wydatków i dochodów jakie zostały ujęte w Wieloletniej Prognozie Finansowej 
obejmują lata budżetowe 2024-2035. 
 
Czasookres sporządzonej wieloletniej prognozy finansowej do 2035 r. wynika z 
planowanego terminu wykupu ostatniej serii obligacji z wyemitowanych w latach 
wcześniejszych celem zabezpieczenia wkładu własnego do projektów inwestycyjnych 
dofinansowanych ze środków UE i Budżetu Państwa. 
 
Prognozowane dochody ogółem w latach 2024-26 obejmują dofinansowanie z Rządowego 
Funduszu Polski Ład na projekty współfinansowane tymi środkami, dofinansowanie z 
Rządowego Programu Odbudowy Zabytów oraz dofinansowanie z Narodowego Funduszu 
Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej. Ponadto prognozowane dochody ogółem w 
latach 2024-2035 obejmują wzrosty w dochodach bieżących. 
 
Zmiany kwot wydatków ogółem w latach 2024-2035 wynikają z zakończenia projektów 
współfinansowanych ze środków zewnętrznych i malejących kosztów obsługi od 
wyemitowanych obligacji oraz ze wzrostu wydatków bieżących. 
 
Strona dochodowa: 
Dochody Miasta na rok 2024 będące wyjściową do prognozy na lata następne ustalone 
zostały w wysokości 328.070.685 zł. 
 
Na etapie planowania zostały uwzględnione wszystkie wielkości finansowe przekazane w 
piśmie Ministerstwa Finansów, w decyzjach Wojewody Łódzkiego, uwzględniono wielkości 
wynikające z umów zawartych na realizację projektów inwestycyjnych, środki z Rządowego 
Funduszu Polski Ład, Rządowego Programu Odbudowy Zabytków, NFOŚiGW i PFRONu 
 
Dochody własne w projekcie zostały oparte o przewidywane wykonanie 2023 r. na bazie 
faktycznego wykonania za 9 miesięcy 2023 r. i zaobserwowanych tendencji kształtowania 
się wykonania w ostatnich latach za okres IV kwartału przy uwzględnieniu skutków wybuchu 
konfliktu zbrojnego na terytorium Ukrainy, jak również zmian wynikających z 
wprowadzonego w 2022 roku programu Polski Ład oraz zmian w ustawie o dochodach 
jednostek samorządu terytorialnego. 
 
W dochodach objętych prognozą uwzględniono: 

1. dochody ze sprzedaży majątku – 5 500 000 zł, uzależnione są od koniunktury w 
gospodarce, w tym przede wszystkim na rynku nieruchomości. Wysokość określono 
w oparciu o wykaz majątku do sprzedaży na 2024 r. i w całym okresie prognozy te 
dochody zostały zaplanowane na stałym, bezpiecznym poziomie wysokości z roku 
2024. 

2. dotacje oraz środki przeznaczone na inwestycje to kwota 21 423 678,18 zł. Kwota 
została założona w oparciu o podpisane umowy oraz przyznane promesy z 
Rządowego Funduszu. W każdym roku realizacja zadań kształtuje się odpowiednio 
do aneksowanych harmonogramów. 

W grupie tej ujęliśmy: 
• dofinansowanie z Rządowego Funduszu Polski Ład – 17 310 777,55 zł, 
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• dofinansowanie z Rządowego Funduszu Odbudowy Zabytków –1 088 411,03 zł, 
• środki z PFRON – 152.189,60 zł., 
• środki z Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej na rok 

2024  – 2 872 300,00 zł., 
Na 2025 rok zaplanowaliśmy z tego tytułu środki w kwocie  5 077 392,91 zł, natomiast na 
2026 rok z tego tytułu to kwota 775 800,00 zł. 

3. dochody z tytułu przekształcenia prawa wieczystego użytkowania przysługującego 
osobom fizycznym w prawo własności to kwota na 2024 rok 1 000 000 zł , na lata 
2025-2035 dochody te zaplanowaliśmy na poziomie z roku 2024. 

4. pozostałe dochody bieżące – 108 579 456,75 zł. 
W grupie tej ujęto wpływy z podatku od nieruchomości w 2024 roku to kwota 50 349 200, a 
w latach prognozy na 2025–2035 kwoty pozostałych dochodów bieżących, w tym również 
podatku od nieruchomości, zaplanowano do wskaźnika wzrostu zgodnego z planowanym 
poziomem wzrostu cen towarów i usług konsumpcyjnych, podanego przez ministra finansów. 

5. subwencja oświatowa i wyrównawcza na rok 2024 to łącznie kwota 62 017 091,00 zł. 
Kwotę przyjęto zgodnie z informacją Ministerstwa Finansów. W latach prognozy 
2025-2035 kwoty z tytułu subwencji ogólnej zaplanowano wg wskaźnika wzrostu 
zgodnego z planowanym poziomem wzrostu cen towarów i usług konsumpcyjnych 
podanego przez Ministra Finansów. 

6. Wielkość dotacji i środków przeznaczonych na cele bieżące to kwota planowana 
33 140 447,07 zł. W całym okresie prognozy pozostawiamy je na stałym poziomie. 

7. Udziały w podatkach PIT kwota 83 794 943 zł ,kwotę tę wprowadzamy do budżetu 
na podstawie informacji z Ministerstwa Finansów, a dochody na lata 2025-2027 
przyjęliśmy według wskaźnika wzrostu przeciętnego wynagrodzenia brutto w 
gospodarce narodowej, a od roku 2028 do 2035 według wskaźnika zgodnego z 
planowanym poziomem wzrostu PKB. 

8. Udziały w podatku CIT to kwota 12 615 069 zł. Kwotę oczywiście wprowadziliśmy na 
podstawie informacji z Ministerstwa Finansów, w latach 2025-2035 wzrosty 
zaplanowaliśmy według wskaźnika wzrostu zgodnego z planowanym poziomem 
wzrostu PKB. 

9. Na etapie projektu budżetu w latach 2024-2035 w budżecie Miasta Pabianice nie 
planuje się dochodów z tytułu dywidend od spółek miejskich. 

 
Strona Wydatkowa 
 
Rok 2024 będący wyjściowym do poszczególnych budżetów następnych lat to wydatki w 
kwocie 344 941 122, 98 zł, z czego wydatki majątkowe to 36 400 557 ,71 zł. W latach 2025-
2035 kształtują się one na poziomie odpowiednim do posiadanych zobowiązań, bieżących, 
inwestycyjnych miasta. 
 
Jeżeli chodzi o stronę bieżącą, to mamy plan w wysokości 308 540 565 zł 27 gr. W latach 
2025-2035 zaplanowaliśmy sukcesywne wzrosty do poziomu 382 946 618,32 zł. 
 
Wydatki na wynagrodzenia wraz z pochodnymi zostały ujęte w projekcie budżetu 2024 r. na 
poziomie 140 430 603,00 zł. Kwota ta obejmuje m. in. podwyżkę płacy minimalnej w 2024 r. 
bez wzrostu wynagrodzeń pozostałych pracowników, skutki podwyżek z roku 2023 
przechodzących na rok 2024, wzrost dodatkowego wynagrodzenia rocznego. 
 
W latach 2025-2035 wynagrodzenia wraz z pochodnymi zaplanowano wg wskaźnika 
wzrostu zgodnego z planowanym poziomem wzrostu cen towarów i usług konsumpcyjnych 
podanego przez Ministra Finansów. 
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W roku 2024 pozycja wynagrodzeń i pochodnych w rozdziale dotyczącym przedszkoli 
miejskich ulegnie zwiększeniu w trakcie roku z chwilą otrzymania decyzji wojewody 
przyznającej na 2024 rok dotację stanowiącą refundację opłat za pobyt dzieci w 
przedszkolach. 
 
Rezerwy obligatoryjne i celowe na rok 2024 to kwota 10 745 000 zł. W latach 2025-2035 z 
uwagi na ograniczone dochody bieżące rezerwy obligatoryjne i celowe zaplanowano na 
poziomie 2 000 000 zł, to jest na poziomie przekraczającym minimum ustawowe. 
 
Wydatki na obsługę długu (w tym odsetki) zaplanowano zgodnie z warunkami 
obowiązujących umów (stawka WIBOR 6M + marża), przy czym do wyliczenia odsetek 
przyjęto stawkę WIBOR 6M na poziomie wskaźnika inflacji podanego przez Ministra 
Finansów, czyli na poziomie o 1 punkt procentowy więcej na dzień składania projektu. 
W latach 2027-2035 te wydatki będą malały z uwagi na malejącą kwotę długu oraz mniejsze 
stawki WIBOR sześciomiesięczne. 
 
Wydatki sfinansowane dotacjami i środkami przeznaczonymi na cele bieżące zaplanowano 
w kwocie odpowiadającej dochodom uzyskanymi z tytułu dotacji czyli na poziomie 
33 140 447,07 zł. 
W całym okresie prognozy pozostają na stałym poziomie. 
 
Pozostałe wydatki bieżące to kwota 118 467 115,20 zł. Ta grupa nie obejmuje wydatków na 
wynagrodzenia, wydatków finansowanych dotacjami i środkami przeznaczonymi na cele 
bieżące ani rezerw obligatoryjnych, jak również wydatków na obsługę długu. 
 
W latach prognozy 2025-2035 w pozycji tej zaplanowano wzrost wg wskaźnika wzrostu 
zgodnego z planowanym poziomem wzrostu cen towarów i usług konsumpcyjnych 
podanego przez Ministra Finansów . 
 
Wydatki, które pokazaliśmy pokrywają podstawowe potrzeby jednostek organizacyjnych i w 
trakcie roku. Oczywiście, będą podlegały one urealnieniu. 
 
Wynik budżetu na rok 2024 to kwota -16 870 437,98 zł. Od roku 2025 do 2035 w Wieloletniej 
Prognozie Finansowej zaprojektowano budżety nadwyżkowe, a pozostałe środki zostaną 
przeznaczone na spłatę zaciągniętych zobowiązań oraz ewentualne lokaty bankowe z 
możliwością przeznaczenia ich na realizację nowych zadań inwestycyjnych, pod warunkiem 
że oczywiście te nadwyżki faktycznie wystąpią. 
 
W całym okresie prognozy  w latach 2024-2035  zostają zachowane regulacje wynikające z 
art. 242 i 243 ustawy o finansach publicznych. 
 
Zadłużenie Miasta na dzień 31 grudnia 2024 bez zaciągania nowego wynosiło będzie 
64 224 000 zł, co stanowi 19,58% planowanych dochodów roku 2024. 
 
Na rok 2024 na ten moment nie planujemy do zaciągania nowych zobowiązań, w związku z 
powyższym zadłużenie będzie malało. 
 
Jeżeli chodzi o uchwałę budżetową, to projekt budżetu na rok 2024 został opracowany w 
oparciu o obowiązujące przepisy prawa i inne akty wewnętrzne oraz wytyczne. 
 
Wysokość planowanych dochodów budżetu na rok 2024 ustalono oczywiście na podstawie 
informacji otrzymanych od Ministra Finansów, Wojewody Łódzkiego, Delegatury Krajowego 
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Biura Wyborczego, w oparciu o zawarte porozumienia i umowy z jednostkami samorządu 
terytorialnego i inne umowy, które wskazują na ich uzyskanie oraz szacunki przedstawione 
przez jednostki organizacyjne. 
 
Projekt budżetu przygotowany jest w czasie sporej niepewności co do sytuacji ekonomicznej 
roku 2024 i latach następnych, związanej z trwającą nadal wojną u naszych sąsiadów, 
utrzymującym się oczywiście wysokim poziomem inflacji, wzrostem płacy minimalnej, jak 
też niestabilnością i ograniczeniem dochodów własnych samorządów. 
 
Zmiany w systemie podatkowym, jeżeli chodzi o partycypację samorządów we wpływach z 
podatku PIT, wprowadzone tzw. Polskim Ładem powodują ubytek dla dochodów miasta, a 
przekazane przez rząd w drugiej połowie 2023 roku tzw. subwencji oświatowej 
uzupełniającej wysokości 29 000 000 zł nie pokryło utraconych dochodów. Brak na ten 
moment zapowiedzi, że w przyszłym roku takie dodatkowe finansowanie samorządy 
otrzymają powoduje niestety dużą niepewność co do planowania budżetu roku 2024. 
 
Ograniczane dochody roku 2024, jak również wyczerpanie możliwości generowania 
dodatkowych przy obecnej sytuacji gospodarczej, a zwłaszcza wzroście płacy minimalnej, 
nie pozwolą miastu na wypracowanie nadwyżki operacyjnej, co zmusza do angażowania po 
stronie bieżącej środków, które docelowo służyć miało finansowaniu wydatków majątkowych, 
ograniczając nasze możliwości inwestycyjne. W związku z powyższym w roku 2024 nadal 
musimy starać się weryfikować źródła dochodów bieżących, ale również nie możemy 
zaprzestać podchodzić rygorystycznie do naszych wydatków. 
 
W roku 2024 miasto zamierza również kontynuować nowe, rozpoczęte w 2023 roku 
inwestycje. Na większe, których pozyskało finansowanie zewnętrzne, kwota wyłożonych 
środków własnych, zadania majątkowe to kwota ponad 14 000 000 zł. Jednocześnie Pan 
prezydent zapewnia państwa, że wszystkie wnioski złożone zarówno pisemnie, jak i ustnie 
na komisjach, klubach, będą sukcesywnie analizowane i rozpatrywane w trakcie roku. I tak 
w szczegółach. 
 
Nasze dochody ogółem na rok 2024 to kwota 328 070 685 zł, wydatki ogółem 
344 941 122,98 zł, a planowany deficyt to kwota 16 870 437,98 zł. Ten deficyt zostanie 
sfinansowany stroną przychodową, na którą składają się po pierwsze nasze wolne środki. 
Tutaj mamy wolne środki zaplanowane w kwocie 4 940 181,29 + 5 032 000 na nasze 
rozchody, czyli łącznie wolne środki, to kwota ponad 9 900 000 zł, niewykorzystane środki 
pieniężne na rachunku budżetu, związane ze szczególnymi ustawami to kwota 780 693 zł i 
nadwyżki z lat ubiegłych to kwota 11 149 563,69 zł. Łącznie przychody budżetu wyniosą 
kwotę 21 902 437,98 zł, które to pokrywają również stronę rozchodową budżetu, gdzie w 
całości wykup papierów wartościowych to kwota zaplanowana na rok 2024, 5 032 000 zł. 
 
Na nasze dochody bieżące, które na rok 2024 będą wynosiły 300 147 006,82 zł. Mamy 
następujące pozycje 

• dochody z tytułu udziału we wpływach z podatku dochodowego od osób fizycznych 
to kwota 83 794 943 zł, 

• dochody z tytułu udziału we wpływach z podatku dochodowego od osób prawnych 
12 615 069 zł, 

• dochody z tytułu subwencji oświatowej 53 269 626 zł, 
• dochody z tytułu subwencji wyrównawczej 8 747 465 zł, 
• dochody z tytułu dotacji i środków przeznaczone na cele bieżące 33 140 447,07 zł., 

z czego na zadania zlecone otrzymamy w następnym roku dotacje w kwocie 
24 443 345 zł. 
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• A pozostałe nasze dochody bieżące to kwota 108 579 456,75 zł. 
 
W grupie dochodów majątkowych ogółem w kwocie 27 923 678,18 zł znalazły się dotacje z 
rządowego funduszu Polski Ład, Rządowego Programu Odbudowy Zabytków, Narodowego 
Funduszu Ochrony Środowiska i Gospodarki Wodnej PFRON, które to miasto otrzymało na 
realizację naszych projektów inwestycyjnych. Łączna kwota dochodów majątkowych 
obejmuje dochody z tytułu sprzedaży majątku 5 500 000 zł, dofinansowania do projektów 
21 423 678,18 zł i wpływy z tytułu przekształcenia prawa wieczystego użytkowania, prawo 
własności kwota 1 000 000 zł. 
 
Prognozując wydatki budżetu na rok 2024 brano głównie pod uwagę zapotrzebowania 
złożone przez jednostki organizacyjne wydziału Urzędu Miejskiego, jak również wysokość 
środków potrzebnych do realizacji projektów finansowanych środkami zewnętrznymi. 
Podstawą wyliczenia było przewidywane wykonanie wydatków w roku 2023 z 
uwzględnieniem wzrostu płacy minimalnej przy założeniu oszczędności pozostałych 
wydatków. Ostateczna łączna wysokość strony wydatkowej budżetu miasta na rok 2024 
ukształtowała się na poziomie 344 941 122,98 zł, z czego wydatki bieżące 
308 540 565,27 zł w tej grupie mamy wydatki związane z obsługą długu to kwota 
5 400 000 zł oraz wydatki majątkowe 36 400 557,71 zł, z czego finansowane ze środków 
własnych 14 976 879,53 zł. Pozostała różnica w kwocie ponad 21 000 000 to środki 
zewnętrzne. 
 
Jeżeli chodzi o wielkość wydatków majątkowych, to łączna kwota naszych wydatków 
majątkowych na rok następny to 36 400 557,71 zł obejmuje środki potrzebne na realizację 
projektów modernizacja dachu budynków wraz z modernizacją pracowni dydaktycznej, 
jeżeli chodzi o Szkołę Podstawową nr 1, modernizacja i rozwój komunikacji miejskiej, 
poprawę efektywności wykorzystania energii w budynkach użyteczności publicznej, 
rewitalizacja terenu przy ulicy św. Rocha 2022, budowa wybiegu dla psów. 
 
Do tego również zadania finansowane lub też dofinansowywane ze środków zewnętrznych, 
w tym na poprawę efektywności energetycznej, infrastruktury elektroenergetycznej miasta, 
przebudowa dróg gminnych na obszarze administracyjnym miasta Pabianice, przebudowa 
starego rynku, budowa boiska ze sztuczną nawierzchnią do piłki nożnej wraz z 
kontenerowym zapleczem sanitarno-szatniowym i urządzeniami infrastruktury 
towarzyszącej, budowa integracyjnego placu zabaw wraz z bezpieczną nawierzchnią 
poliuretanową, realizacja przedsięwzięcia w ramach programu priorytetowego ciepłe 
mieszkanie, jak również zadania finansowane z rządowego funduszu odbudowy zabytków 
z przeznaczeniem dla kościoła pod wezwaniem Świętego Floriana, Ewangelicko 
Augsburskiego, Świętego Piotra i Pawła, jak również pod wezwaniem Matki Bożej 
Różańcowej. 
 
Dodatkowo planuje się kwotę 2 000 000 zł na nabywanie nieruchomości, jak również 
zadanie kontynuowane dotyczące budowy drogi łączącej Batalionów Chłopskich z ulicą 
Lutomierską. Modernizację punktu selektywnej zbiórki odpadów komunalnych. Mamy 
jeszcze do zapłaty na następny rok, ostatnią ratę celem rozliczenia funduszu spójności, 
550 000 zł tytułem aportu gotówkowego dla ZWiK i na rezerwę inwestycyjną przeznaczamy 
1 500 000 zł. 
 
Rok 2024 będzie rokiem, w którym zachowana zostaje relacja wynikająca z art. 242. Będzie 
to drugi rok, gdzie na etapie projektu budżetu planujemy wyższe wydatki bieżące od 
dochodów bieżących, zatem na ten moment nie zakładamy wypracowania nadwyżki 
operacyjnej. Planowany deficyt bieżący wyniesie kwotę 8 393 558,45 zł., planowane 
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zadłużenie 64 224 000 zł. Na ten moment wskaźnik jednoroczny jest wartością ujemną 
wynosi -1,12%. 
 
Regionalna Izba Obrachunkowa zaopiniowała projekt uchwały budżetowej na rok 2024 bez 
uwag. Dziękuję za uwagę i proszę podjęcie przez państwa uchwały w przedstawionym 
kształcie. 
 
Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski poprosił o przedstawienie opinii Komisji 
Budżetu i Finansów. 
 
Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów Bożenna Kozłowska: Komisja Budżetu i 
Finansów opiniowała projekt budżetu na podstawie otrzymanych opinii od komisji 
merytorycznych Rady w zakresie podległych im merytorycznie jednostek i wydziałów. Czyli 
Komisji Oświaty, Kultury i Sportu, Komisji Spraw Społecznych, Komisji Zarządzania Mieniem 
Komunalnym, Komisji Gospodarki Komunalnej i Inwestycji. Wszystkie opinie komisji były 
pozytywne. Komisja Budżetu i Finansów również na swoim posiedzeniu opiniowała projekt 
budżetu w zakresie dochodów i wydatków podlegających komisji zaopiniowany został 
pozytywnie. Na posiedzeniu w dniu 11 grudnia 2023 roku Komisja Budżetu i Finansów 
zaopiniowała projekt uchwały w sprawie uchwalenie Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Miejskiej Pabianice na lata 2024-2035 pozytywnie i również zaopiniowała projekt 
uchwały w sprawie uchwalenia budżetu miasta Pabianic na rok 2024 pozytywnie.  

 

Opinia Komisji Budżetu i Finansów do projektu budżetu Miasta Pabianic na rok 2024 
(zał. nr 27). 

 

Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski poinformował, że wszyscy Radni otrzymali do 
zapoznania uchwałę składu orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej, o której mówiła 
już Pani Skarbnik, następnie poprosił o przedstawienie stanowiska Prezydenta Miasta w 
sprawie opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej w Łodzi oraz opinii Komisji Budżetu i 
Finansów. 

 

Prezydent Miasta Grzegorz Mackiewicz przedstawił pozytywne stanowisko w sprawie 
opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej i Komisji Budżetu i Finansów - nie wniósł żadnych 
uwag. 

 

Przewodniczący Rady Miejskiej Krzysztof Rąkowski otworzył dyskusję – wystąpienia 
klubowe.  

 

Radny Piotr Różycki: Proszę Panią Skarbnik, bo tak jak Pani sama powiedziała, opinia 
RIO była z uwagami, jeżeli chodzi o WPF i chciałem spytać, czego dotyczyły te uwagi? Czy 
to ma coś wspólnego ze zobowiązaniami wobec Siemensa, które jak wiemy są wrzucone w 
wydatki bieżące? I druga sprawa. Bardzo intensywnie Pani wspominała, że jest analiza 
Ministra Finansów, a ja takiej nie znalazłem. Skąd WIBOR bodajże na 2026 rok szacowany 
na poziomie 2,6%?  

 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska: Odniosę się najpierw do pytania odnośnie opinii 
Regionalnej Izby Obrachunkowej. Jeżeli chodzi o Wieloletnią Prognozę Finansową, 
faktycznie opinia jest z uwagą. Uwaga absolutnie nie dotyczy zobowiązań wobec Siemensa, 
bo te nie będą realizowane w roku 2024. Natomiast jeżeli chodzi o rok 2024 i uchwały 
Regionalnej Izby, to wskazuje przede wszystkim na nasz planowany deficyt bieżący, czyli 
kwota ponad 8 000 000 zł. Regionalna Izba Obrachunkowa stwierdza tutaj, że planowanie 
tego deficytu jest niestety niekorzystne dla jednostki samorządu terytorialnego. Może 
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świadczyć o jej trudnościach w zakresie zbilansowania podstawowej działalności. Skład 
Regionalnej Izby Obrachunkowej podkreśla, że zdolność do wypracowania nadwyżki 
operacyjnej oraz wielkość tej nadwyżki decydują o możliwościach finansowych jednostki 
samorządu terytorialnego, w tym m.in. w zakresie dotyczącym realizacji przyjętych zadań 
inwestycyjnych, a także spłaty zadłużenia. Czyli w zasadzie ta opinia potwierdza się z tym, 
co niejednokrotnie Państwu podkreślam, czyli jeżeli chodzi o nasze brakujące środki po 
stronie dochodowej, a rosnące wydatki niestety one skutkują na ten moment jeszcze do 
roku 2025, taki deficyt bieżący możemy posiadać zgodnie z obowiązującymi przepisami. 
Miejmy nadzieję, że te przepisy zmienią się na przyszłość albo zmieni się sposób 
finansowania jednostek samorządu terytorialnego.  
Jeżeli chodzi o WIBOR przyjęliśmy tutaj na poziomie inflacji, więc zakładamy, że WIBOR 
będzie niższy w latach następnych. Do tej pory mieliśmy dosyć duże wzrosty, ponieważ 
Ministerstwo Finansów wskazuje, że inflacja maleje, w związku z powyższym zakładamy, 
że te stawki również będą malały. 
 
Radna Monika Cieśla: Chciałbym zapytać o zobowiązania wobec Siemensa, o spłatę, ile 
już spłaciliśmy? Ile zostaje nam do spłaty? 

 

Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska: Faktycznie przy poprzedniej odpowiedzi Pan 
Różycki pytał o Siemensa. Ja sobie to połączyłam z Progregiem, ale jeżeli chodzi o 
Siemensa, to faktycznie spłaty mamy do 2035 roku, więc tutaj przepraszam, że połączyłam 
jedno z drugim. Natomiast jeżeli chodzi o spłaty wobec Siememsa, mamy je ujęte w naszym 
wykazie przedsięwzięć, czyli w załączniku do Wieloletniej Prognozy Finansowej. I tam w 
dwóch pozycjach, w pozycji 1211 i 1221 macie Państwo wykazane po pierwsze, nasze 
zobowiązania związane z obsługą, bieżącą tego zadania, czyli z uzyskaniem tych efektów i 
zarządzaniem projektem, gdzie łączne nakłady to jest kwota 5 719 828 zł 1 gr i to jest od 
samego początku do realizacji. Na rok 2024. przypada nam kwota do zapłaty 281 092 zł, a 
jeżeli chodzi o naszą spłatę w ratach wydatków majątkowych, to na rok 2024 przypada 
kwota 2 214 222 zł i 24 gr i ona na tym poziomie pozostaje do roku 2034. W 2035 roku 
pozostaje do spłaty kwota 1 107 000 zł. Łączne nakłady od początku realizacji to 
44 305 000  zł. 

 

Następnie wobec braku pytań i uwag Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały w sprawie uchwalenia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Miejskiej Pabianice na lata 2024-2035 z autopoprawką. 
 
Głosowanie jawne imienne za przyjęciem uchwały - 18, przeciw - 5 wstrzymało się - 0 (zał. nr 
28). Podjęto uchwałę Nr LXXIII/714/23 (zał. nr 29). 
 
Ad. 13. 
Skarbnik Miasta Katarzyna Muszyńska przedstawiła projekt uchwały w sprawie 
uchwalenia budżetu Miasta Pabianic na rok 2024 z autopoprawką (zał. nr 30) przy 
omawianiu wieloletniej prognozie finansowej. 
 
Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski poinformował, że wszyscy radni otrzymali do 
zapoznania Uchwałę Nr I/163/2023 Składu Orzekającego Regionalnej Izby Obrachunkowej 
w Łodzi z dnia 15 grudnia 2023 roku w sprawie opinii dotyczącej projektu uchwały 
budżetowej Miasta Pabianic na 2024 rok (zał. nr 31).  
RIO zaopiniowało pozytywnie projekt uchwały budżetowej miasta Pabianic na 2024 rok wraz 
z uzasadnieniem. 
Następnie poprosił o przedstawienie opinii Komisji Budżetu i Finansów oraz stanowiska 
Prezydenta Miasta Pabianic. 
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Przewodnicząca Komisji Budżetu i Finansów Bożenna Kozłowska: Opinia Komisji 
Budżetu i Finansów jest pozytywna. Na dzisiejszej komisji opiniowaliśmy ten budżet z 
autopoprawką, czyli weszły tam dochody z podniesionych stawek podatku od 
nieruchomości. 
 
Prezydent Miasta Grzegorz Mackiewicz przedstawił pozytywne stanowisko w sprawie 
opinii Regionalnej Izby Obrachunkowej i Komisji Budżetu i Finansów. 
 
Radny Włodzimierz Stanek w imieniu Klubu Radnych PiS: Pozwolę sobie odczytać jako 
wprowadzenie do mojego wystąpienia jedno zdanie, które Państwo zawarliście w części 
opisowej do budżetu, jest to część opisowa strona druga. Cytuję: „z uwagi na wykorzystanie 
w dotychczasowych budżetach pozostałych na rachunkach bankowych środków z lat 
poprzednich na kontynuację rozpoczętych w latach wcześniejszych inwestycji, zagrożone 
może być również zachowanie płynności na rachunku bieżącym, ale już nie na inwestycje, 

a bieżące zobowiązania”. To zdanie znaczy nie mniej, nie więcej, tylko, że wchodzimy na 
poziom wyższy, jeżeli chodzi o trudności finansowe miasta, bo pierwsze, to w latach 
poprzednich mieliśmy zagrożone inwestycje, teraz mamy zagrożone nawet już wydatki 
bieżące. To zdanie zdaje się mieć odzwierciedlenie w tym, co na komisjach merytorycznych 
przedstawiali Dyrektorzy jednostek miejskich, chociażby muzeum, biblioteki, czy Miejskiego 
Ośrodka Kultury. Na nasze pytania, jakie środki mają przewidziane na remonty, na 
inwestycje, padała odpowiedź 0 zł 0 gr. Jakie środki mają przeznaczone na wymianę sprzętu 
komputerowego, chociażby tak potrzebnego w bibliotece? Odpowiedź podobna, 0 zł 0 gr. 
Podobnie słabo przedstawia się sytuacja, jeśli chodzi o finansowanie szkół, gdzie szkoły w 
naszym mieście na środki czystości mają kwoty roczne zagwarantowane na poziomie 
dwóch, trzech, czterech tysięcy. Jest to przecież kropla w morzu potrzeb, a na pomoce 
dydaktyczne kwoty w granicach 5-6 tysięcy rocznie na daną szkołę. Pokazuje to rzeczywisty 
obraz tego, co nas czeka. Wspominam to zdanie, które przytoczyłem z opisowej części jeśli 
chodzi o budżet. Kolejna rzecz, o którą pytaliśmy na komisjach merytorycznych, były to 
zalecenia służb typu sanepid, straż pożarna, jeśli chodzi o nasze pabianickie szkoły. Ja nie 
będę tu wymieniał, o które szkoły chodzi, bo nie chcę stresować niepotrzebnie rodziców, ale 
z informacji przekazanych na komisji takich zaleceń jest sporo. Dotyczą dróg 
ewakuacyjnych w szkołach, dotyczą montażu drzwi dymoszczelnych, remontów kuchni. I te 
zalecenia również od kilku lat nie są realizowane, są przesuwane na kolejne lata z powodu 
braku środków finansowych i podejrzewam, że w tym roku w większości również 
realizowane nie będzie. Tu już zahaczamy o bezpieczeństwo uczniów, pracowników, 
nauczycieli naszych pabianickich szkół. W zasadzie jedyną szkołą, w której będzie 
prowadzona jakakolwiek inwestycja, jest Szkoła Podstawowa nr 1.  

Tak jak Pani Skarbnik powiedziała, zadłużenie miasta w 2024 roku, to będzie kwota około 
64 000 000 zł. Natomiast bardzo martwi ten deficyt bieżący, czyli ponad 8 000 000 zł, a 
myślę i zaryzykuję stwierdzenie, że te 8 500 000 zł jest to kwota wynikająca z, i tu nie mówię 
tego złośliwie, ale z takiej kreatywnej księgowości, bo ten deficyt bieżący myślę, szacuję na 
kwotę około 18-20 milionów. To już by było zagrożenie przekroczenia wskaźników 
ustawowych. Tutaj tylko profesjonalizm Pani Skarbnik, i to mówię z całą powagą, pozwala 
na to, żeby tych wskaźników jeszcze nie przekroczyć. Kolejna rzecz, która nas martwi i 
powinna również martwić mieszkańców, jest to zdanie z części opisowej strona czwarta, 
cytuję "W roku 2024 miasto nie będzie realizowało żadnych zadań w ramach Budżetu 
Obywatelskiego". To Budżet Obywatelski, którym kiedyś tak się chwalono. W przyszłym roku 
żadnych zadań zrealizowanych w ramach Budżetu Obywatelskiego nie będzie. Kolejne 
informacje, które nas smucą z komisji merytorycznych, czyli niedoszacowanie budżetu 
Zarządu Dróg. Z tego, co wiem, chyba Pan Dyrektor nie był obecny na komisjach, ale Pani 
Główna Księgowa przedstawiała i również wskazywała tam niedoszacowanie.  
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Jak co roku nasz Klub składa różnego rodzaju propozycje do budżetu w ustawowym 
terminie, w tym roku, z tego, co pamiętam zrobiliśmy to do 18 września, no i jak czytamy 
projekt budżetu, żadna z naszych propozycji nie została uwzględniona. A nie były to 
propozycje milionowe, chodziło o jakieś drobne sprawy. Natomiast jedną z nich chciałbym 
poruszyć. W sierpniu tego roku składałem do Pana Prezydenta interpelację dotyczącą 
wymalowania przy przejściach dla pieszych, przy szkołach napisu "Odłóż telefon i żyj".  Jest 
to taka ogólnopolska akcja związana z tym, aby młodzież, która chodzi z nosem w telefonie 
przez przejścia dla pieszych, często w słuchawkach na uszach, ulega wypadkom. 
Odpowiedź, jaką otrzymałem 29 sierpnia Pan Prezydent mnie informuje, że ten pomysł, 
który już wcześniej był rozpatrywany przez Pana Prezydenta, jest konsultowany ze 
Starostwem Powiatowym w celu akceptacji powyższego rozwiązania, następstwem 
prowadzonych działań będzie określenie wartości kosztorysowej związanej z realizacją tego 
przedsięwzięcia, określenie kosztów będzie wskazaniem przy konstrukcji budżetu miasta 
na rok 2024 i wprowadzenie tego zadania do budżetu 2024 roku. Taką odpowiedź na 
interpelację dostałem. No przeczytałem ten projekt budżetu dość uważnie, tego zadania tam 
nie znalazłem. No więc pytanie, czy traktujemy się poważnie, czy po prostu odpisujemy na 
interpelacje, żeby odpisać. To może być zadanie realizowane w ramach oczywiście budżetu 
Zarządu Dróg, ale nic, nawet wzmianki o tym nie znalazłem, być może jest to gdzieś tam 
schowane, liczę na to, że, tak jak Pan Prezydent odpisał, realizowane będzie.  

Kolejna sprawa również z komisji schronisko dla zwierząt, środki przewidziane na karmę dla 
zwierząt na cały 2024 rok 5500 zł, kwota, naszym zdaniem, również za mała, zresztą Pani 
Dyrektor również o tym wspominała, że tych środków nie wystarczy i będzie musiała 
posiłkować się, jak co roku niezawodnymi wolontariuszami i zbiórkami karmy wśród 
mieszkańców. 

Kolejny rok to te inwestycje, które będą realizowane wszystkie, oczywiście dzięki środkom 
rządowym z Polskiego Ładu, tak wielokrotnie krytykowanego. Żadna inwestycja, z tego, co 
wyczytaliśmy, nie będzie ze środków własnych.  

Kolejna rzecz może takie pytanie, bo jeszcze prace nad tym trwają. W zasadzie nikt nie wie, 
czym się skończą. Czy prognozując budżet, zwłaszcza dochody z PIT-u braliście Państwo 
pod uwagę obiecanki nowego rządu? Czyli kwotę wolną od podatku na poziomie 60 000 zł. 
Przecież to zaburza kompletnie wpływy do budżetu, jeśli chodzi o PIT.  O WIBOR-ze mówił 
już kolega Piotr Różycki. No i kolejna rzecz, o którą chciałem zapytać, bo przypominam, że 
obowiązuje w Pabianicach uchwała o neutralności klimatycznej, która była nie tak dawno 
podjęta. I w tym budżecie na rok 2024 nie ma za dużej kwoty na to, żeby to osiągnąć. 
Jeżelibyśmy mogli poznać jakieś szczegóły,  jak zamierzacie Państwo, jakimi środkami w 
2024 roku obniżać emisyjność CO2, by osiągnąć neutralność klimatyczną w tym terminie, 
w którym Państwo w uchwale zapisaliście. 

Reasumując deficyt bieżący 8 500 000 zł, co było uwagą zresztą RIO, jest tylko dzięki 
wysokiemu profesjonalizmowi służb finansowych Pana Prezydenta. Myślę, ten wskaźnik, 
ten deficyt jest dużo wyższy około 18 - 20 milionów i tylko dlatego nie przekraczamy 
wskaźników. 

Wszystkie nasze jednostki czeka bardzo trudny rok finansowy, tak jak wspomniałem 
zagrożone są już nie tylko inwestycje, ale wydatki bieżące. W związku z tym podjęliśmy 
decyzję na klubie, że będziemy głosować przeciwko temu budżetowi, gdyż to, co Państwo 
proponujecie  w żaden sposób nie jest, nawet nie mówię prorozwojowe, tylko nawet nie jest 
bezpieczne dla realizacji bieżących potrzeb i wydatków naszych jednostek, a tym samym 
mieszkańców Pabianic.  

 

Radny Antoni Hodak jako radny niezależny: Odniosę się do wypowiedzi przedmówcy. Jak 
słyszeliśmy przed chwilą, to jest postawa narzekania na stan finansów miasta ze strony 
szefa Klubu PiS. Widzę to tak, jakby ktoś przeciwnikowi swojemu dokładał wręcz nabojów 
do armaty. Z tej armaty, ktoś zaraz może wystrzelić przeciwko niemu samemu. Każde to 
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narzekanie na finanse miasta, które wynikają niestety z decyzji tego rządu, który niedawno 
odszedł. O tym zarzynaniu finansowym samorządów, o czym zawsze mówiłem na sesjach 
budżetowych. Ale nie będę już tego tematu rozwijał, bo myślę wszyscy temat znamy. 
Również koledzy z klubu opozycyjnego znają ten temat. Natomiast dziwi mnie taka postawa, 
że w każdej sesji jest atak, a potem tymi nabojami, którymi sam Klub opozycyjny wyposażył 
Pana Prezydenta, Pan Prezydent tę sytuację rozbraja całkowicie na swoją korzyść. Widać 
do żadnego  wniosku konstruktywnego to nie zaprowadziło, choćby dla własnego interesu 
politycznego, bo ja już nie mówię o interesie miasta. Natomiast jeśli chodzi o znaczenie 
finansowe, to odniosę się do tego, co zaczęło się zmieniać. Bo nowy obóz polityczny, który 
przejął władzę, to trzeba powiedzieć niezależnie od poglądów, że w kampanii wyborczej 
mówił, że zmieni właśnie tę sytuację finansową samorządów, że ten problem dostrzega i że 
zamierza podjąć kroki, żeby to zmienić. Ale oczywiście to było przed wyborami, a po 
wyborach trzeba rozliczyć i już możemy z konkretnych rzeczy rozliczyć ten rząd. Wczoraj 
oglądałem konferencję prasową Ministra Finansów i Premiera, gdzie zapowiedziano już i 
wpisano do budżetu środki jakby rekompensaty za te lata zarzynania 3,2 miliarda zł. już jest 
w budżecie na 2024 rok. Więc, to jest konkret.  

Dwa. Zawsze to wyglądało niestety tak, że drogich zadań było dużo, a nie całość środków 
była przeznaczona z rządu do samorządu. Wielki projekt, czyli podwyżki dla nauczycieli, 
podwyżki dla budżetówki. Padło pytanie jednego z dziennikarzy i padła odpowiedź wprost, 
że 100% środków na wynagrodzenia dla nauczycieli i budżetówki będą do samorządów 
przekazane. I to jest w budżecie. Pozostaje po prostu czekać, aż to będzie zrealizowane i 
miejmy nadzieję, że to jest ostatni budżet, gdzie rzeczywiście jest bardzo trudny wręcz 
cudem spięty. Tutaj szacunek dla służb finansowych, dla wszystkich, którzy ten budżet 
przygotowali w całym urzędzie. Miejmy nadzieję, że ostatni raz jest taki budżet, cudem spięty, 
bardzo ciężki, że następny dzięki zmianie podejścia rządu do samorządów będzie już po 
prostu budżetem, z którego jesteśmy zwyczajnie zadowoleni. 

 

Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski w imieniu Koalicyjnego Klubu Radnych: 
Zgadzam się w 100% z moim jednym i drugim kolegą, ale powiem w jakim aspekcie. To co 
przedstawił Pan Przewodniczący Klubu Radnych PiS Włodzimierz Stanek, to jest obraz tej 
mizerii finansowej, przed którą niestety stoi każdy samorząd w Polsce. Myślę, że 
wielokrotnie na sesjach budżetowych padają podobne słowa, bo zgodzę się tutaj z kolegą 
Radnym Antonim Hodakiem, o tym mówiliśmy wielokrotnie przy sesjach budżetowych, czy 
przy dyskusji o absolutorium, że trwa zamach na samorząd. Ten zamach finansowy i ta 
próba zohydzenia samorządu trwała dosyć długo. Myślę, że chociaż kwestionowany przez 
niektórych,  mówię oczywiście o stronie Prawa i Sprawiedliwości, Związek Miast Polskich. 
Instytucja, która zrzesza wiele miast  w Polsce, ale też chodzi mi o inne branżowe korporacje, 

czyli Związek Gmin Wiejskich, czy Związek Unia Metropolii Polskich  powtarzały wielokrotnie, 
że samorządy tracą na tych zmianach ordynacji podatkowej, na zmianach przepisów, na 
nakładaniu kolejnych zadań, nie finansując ich. Nie idą za tym żadne środki, to tak naprawdę 
kolejny dowód na to, że samorządy są stawiane pod ścianą. Te budżety nie są budżetami 
marzeń. W tej chwili mamy za sobą największe inwestycje w mieście, ale na co trzeba 
zwrócić uwagę? To jest to, co mówiła też Pani Skarbnik spięcie wydatków bieżących, to jest 
wyzwanie, przed którym stoi każdy samorząd teraz w Polsce. Nie brakuje środków na 
inwestycje, bo rusza nowa perspektywa unijna, są dotacje na inwestycje, czyli na zadania 
majątkowe. Natomiast cały czas brakuje środków na wydatki bieżące. Te 300 000 000 zł 
dochodów, to są takie dwa działy w budżecie. To jest oświata i pomoc społeczna, które gro 
tych środków zabierają. Wprowadzenie po raz kolejny wysokiego wzrostu płacy minimalnej. 
Oczywiście, ona ma swój plus dla tych, którzy zarabiają, ale to jest moim zdaniem patrzenie 
trochę krótkowzroczne. Patrzy się szerzej na problem, bo to doprowadzi prędzej czy później 
do kryzysu na rynku pracy. Te koszty pracodawcy, koszty, które ponoszą samorządy, w 
związku z tym, że muszą zwiększać budżety na wynagrodzenia, to jest problem, przed 
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którym stoi chyba większość samorządów. A są to bardzo duże wyzwania. Państwo na 
komisjach mieliście pisma związków zawodowych różnych instytucji, różnych jednostek. 
Zawsze powtarza się jeden temat, czyli kwestia wzrostu wynagrodzeń, stąd też takie 
decyzje, które podejmowaliśmy, żeby ten budżet spiąć, to jest bardzo ważne zadanie, przed 
którym stoimy. I tak jak wspominał mój kolega, mój przedmówca na szczęście jest jaskółka, 
która zwiastuje zmiany. Czyli po pierwsze zwiększenie subwencji wyrównawczej, to jest 
3 200 000 000 zł, które jest już zabezpieczone w budżecie. Myślę, że to jest pierwszy z 
pakietu pomocowego. Ale Szanowni Państwo, musimy naprawdę zobaczyć, że 
zaprojektowaliśmy i zrealizujemy, chociażby dalszy rozwój infrastruktury sportowej. Tak 
potrzebnej. Boisko ze sztuczną nawierzchnią, to jest przecież jedna z największych 
inwestycji, która jest zaplanowana na przyszły rok. Prawie 10 000 000 zł. Ale to są bardzo 
ważne zadania i będziemy je realizować. Ale co mają powiedzieć takie jednostki jak 
siedzący naprzeciwko mnie dyrektor Miejskiego Ośrodka Kultury? Gdzie tak naprawdę te 
budżety mają takie, a nie inne, bo nie stać samorządów w tej chwili na to, żeby przełożyć, 
większe środki na jakże potrzebną dziedzinę.  

To samo dotyczy szkół, bo wspominaliśmy tutaj o remontach w szkołach. Mam pytanie, 
gdzie są pieniądze, które tak naprawdę powinny iść na finansowanie bezpłatnego systemu 
edukacji? Tę samą sytuację mamy w przedszkolach. Tam też są potrzebne środki. My 
mieliśmy wielokrotnie dyskusje na klubie, mieliśmy dyskusje na komisjach, wiemy doskonale, 
że chciałoby się realizować te zadania, te pomysły. Tylko niestety stanęliśmy już w takim 
momencie i tak pod ścianą, że faktycznie jest to teraz budżet na przeżycie. I cieszę się 
ogromnie, że wszystkie te zadania, które są potrzebne, żeby ten komfort życia mieszkańców 
nie malał i ten wysiłek jest ponoszony. Odnoszę się też do kwestii neutralności klimatycznej, 
są w budżecie środki, chociażby na wymianę źródeł ciepła. Ale również o tym 
rozmawialiśmy na komisji, chociażby gospodarki komunalnej, że w planach jest pozyskanie 
środków na wymianę kolejną taboru komunikacji miejskiej. Kwestia w ogóle podejścia do 
inwestycji w ochronę środowiska. Do tego, by zwiększać też tereny zielone, bo te inwestycje 
również są co prawda w mniejszym stopniu, ale są zapisane w budżecie. Na razie nas na 
tyle stać. Można doszukiwać się różnych argumentów, natomiast generalnie nie jest to może 
taki budżet, jaki byśmy sobie wymarzyli, ale jest to budżet, który gwarantuje niepogorszenie 
komfortu życia mieszkańców i realizację tych wszystkich zadań, które spoczywają na 
barkach samorządu. Dosyć ostatnio osamotnionego, jeżeli chodzi o wsparcie. Mamy teraz 
ogromną nadzieję, że po 15 października nastąpią radykalne zmiany w finansowaniu 
samorządu. Przywrócą godność samorządom i generalnie można tylko uspokoić 
mieszkańców przed świętami, przed nowym rokiem, że żadna instytucja i jej funkcjonowanie 
nie jest zagrożone, nie przewiduje się żadnych zwolnień, to, co Pan radny, próbował 
sugerować, że będą cięcia etatów, absolutnie. Ja przynajmniej o takich planach nic nie wiem, 
a staramy się zabezpieczyć też finansowo wszystkich pracowników, jednostek i urzędu, bo 
to są wyzwania, przed którymi teraz stanęliśmy. Oczywiście, my będziemy za tym budżetem 
głosować i myślę, że to będzie taki dobry zwiastun żeby pokazać, że mimo wszystko ta 
wspólnota ma się dobrze. 

 

Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski otworzył dyskusję i udzielił głosu kolejnym 
radnym. 

 

Radna Bożenna Kozłowska:  Faktycznie samorządy doszły do ściany. My jako samorząd 
bardziej świadomie bądź nie, byliśmy ratowani takimi inwestycjami jak tramwaj. I tutaj Pani 
Skarbnik doskonale wie, że 29 000 000 zł, które ten rok uratowało, wynikało właśnie między 
innymi z tej inwestycji. Jeśli chodzi o wypowiedź Pana Hodaka, też się zgadzam, bo ten 
rząd w budżecie mówi wyraźnie, że są zapewnione środki na podwyżki wynagrodzeń 
nauczycieli. Jest to duża ulga, bo gdyby nie to, to po prostu wzrost płacy minimalnej od 2020 
do 2024, to jest 65%. A w naszych wydatkach bieżących 50%, to wynagrodzenia nie tylko 
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nauczycieli, urzędników, wszystkich zatrudnionych przez służby miejskie. W związku z tym 
liczymy również na to, że element, który zachwiał udział w PIT-ach, w związku z reformą z 
2019 roku równowaga zostanie przywrócona. Ponieważ udział w PIT-ach, ja mam tutaj ze 
sobą stary budżet, to jest wzrost w stosunku do roku 2020 tylko 22%. Skoro wzrost 
wynagrodzeń jest 65%, to kto nas postawił pod ścianą? Pan Stanek jako matematyk może 
policzyć, z całości 50%, wzrasta o 65%, a wzrost PIT-ów jest 22%. Trzy razy więcej 
wzrastają wynagrodzenia i dobrze, że wzrastają. To są dwie kwestie wynagrodzenia plus 
PIT-y, i to stawia nas pod ścianą. To co mówił Pan Radny Stanek, że jest wszystko okrojone 
po to, żeby nie zwalniać ludzi, żeby zapewnić im podwyżki i to, co mówi Pani Skarbnik, żeby 
zostały utrzymane wskaźniki. Także, jeśli chodzi o wynagrodzenia na dzień dzisiejszy 
subwencja nie pokrywa. Prawie 15 000 000 zł do wynagrodzeń nauczycieli w roku 2023 
dokładamy jako samorząd. Nie mówię już o przedszkolach, nie mówię o innych tematach, 
bez administracji, mówię tylko o wynagrodzeniach. Także widzimy, jakie to są braki. Na razie 
mamy zapewnienie podwyżek, miejmy nadzieję, że w ogóle zmieni się sposób naliczania 
subwencji oświatowej, bo w tym momencie, kiedy 50% tego budżetu to stanowi plus jeszcze 
inne wydatki, to będzie zdecydowanie więcej. Bo same szkoły to nie tylko wynagrodzenia, 
to jest również koszt utrzymania obiektów etc. 

 

Radny Piotr Różycki: Panie Przewodniczący, powiedział Pan między trzy a cztery 
założyłem tę wersję optymistyczną 4 000 000 000. Średnio to wychodzi około 1 600 000 na 
gminę, jeżeli to zróżnicujemy między gminami małymi a dużymi można liczyć, że taka gmina 
wielkości naszej wielkości, to będzie w granicach 200, 300 000, z tej perspektywy więc nie 
wiem, czy to jest znacząca suma.  

Odnośnie tego, co powiedziała Pani Radna Kozłowska. Wzrost wynagrodzenia dla 
nauczycieli i zakładam, że też dla żołnierzy jest jak najbardziej wskazany. Ja się cieszę, że 
te grupy zawodowe będą miały podniesione wynagrodzenie. Niemniej jednak trzeba mieć 
świadomość, jakim kosztem. Na chwilę obecną jest to koszt zwiększenia deficytu 
budżetowego i uruchomienie ponownie czynników proinflacyjnych. Obym się mylił, ale tak 
to wygląda. Żeby uzyskać te środki, czyli rozumiem, że według Pani przewidywań czeka 
nas ponownie wzrost podatków. Nas jako poszczególnych obywateli, czeka likwidacja 
istniejących ulg, czyli to wszystko, o czym obecny nowy rząd mówi, że nie będzie.  

Ten rząd nowy już pracuje, nie wiem, czy ktoś tego nie zauważył, no i czym się zajmuje ten 
rząd? Uchwałami o TVP. Z tego, co pamiętam środki z tego zablokowanego KPO mieliśmy 
dostać dzień po objęciu rządów. Takie składaliście obietnice. Więc, jeżeli składacie takie 
obietnice, to pozwólcie, że będziecie z nich rozliczani.  

Jeżeli chodzi o wypowiedź Pana Hodaka, jesteśmy w Pabianicach, a niestety zmusza Pan 
do tego, żebyśmy sięgali gdzieś tam po politykę ogólnopolską.  

Panie Prezydencie, dobrze wiemy, że to, co mamy w tej chwili z budżetem Pabianic wynika 
z realizacji tematu Siemensa. Proszę mi powiedzieć, jakie oszczędności przyniosło 
wprowadzenie floty autobusów hybrydowych? Jakiego to są rzędu oszczędności? Czy 
umowa z Siemensem? Czy wykonanie termomodernizacji obiektów szkolno-oświatowych? 
Jakie z tego tytułu mamy oszczędności? Potrafi Pan wyliczyć, potrafi mi Pan podać? Nie ma 
takich oszczędności. 

Odnośnie do Związku Miast Polskich. Związek Miast Polskich zrzesza co prawda miasta, w 
których zamieszkuje 75% ludności, niemniej jednak jest to tylko około 350 miast na prawie 
tysiąc istniejących. Też trzeba brać pod uwagę, że jest to głównie związek zrzeszający 
miasta duże. Nie wiem, czy my się do takich miast zaliczamy, czy nie, ale nie wszystko to,  
co mówi Związek Miast Polskich musi mieć tutaj odzwierciedlenie.  

 

Radna Bożenna Kozłowska (ad vocem): Szanowny Panie Radny Różycki, ponieważ 
budżet jest bardzo trudny w tym roku wyjątkowo wnikliwie go przeanalizowałam, ale śmiem 
twierdzić, że Pan do niego nie zajrzał. Dlaczego? Dlatego, że mówi Pan o wynagrodzeniach 
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dla nauczycieli, o podwyżkach, a nie zauważył Pan, że te wynagrodzenia są planowane na 
poziomie roku poprzedniego. Czy zdaje Pan sobie sprawę, że podwyżki wynagrodzeń 
nauczycieli, to jest 18 000 000 zł? One dzisiaj nie weszły, więc my ich nie planujemy w tym 
budżecie. Dobrze, że rząd, który istnieje aktualnie daje z budżetu państwa te środki.  

Kolejna kwestia. Pan chce wszystko odwrócić do góry nogami, jeśli chodzi o PIT, Pan 
straszy ludzi, że będzie to, czy tamto. Mówiłam wyraźnie o dochodach z PIT-u. Poprzedni 
rząd zabrał samorządom dochody z PIT-u, reformą z 2019 roku, co bardzo pomniejszyło ich 
dochody z PIT-u. To, co podawałam dochody z PIT-u wzrosły z tego, co mam tutaj wyliczone, 
bo dokładnie to liczyłam. W 2020 był udział w PIT 68,6 miliona złotych. Natomiast plan na 
2024 jest 83,8 miliona złotych. Wzrost jest o 22%, w związku z tym proszę jeszcze wziąć 
pod uwagę fakt, że w roku 2023 my dołożyliśmy do dochodów bieżących tę słynną dotację, 
którą dała nam nieświadomie inwestycja tramwajowa, czyli te 29 000 000 zł. Czyli jakby w 
2023 mieliśmy te dochody z PIT-ów 94 000 000 zł, dodając 65 mln z PIT-u plus 29 mln 
dotacji. Na rok 2024 według rozpiski poprzedniego rządu mamy zapisane 83,8 mln, czyli 
parę milionów brakuje. Co sesja słyszałam z ust Pana Stanka „fajnie, że zostało w 
kieszeniach mieszkańców”. Cieszę się, ja też tak uważam, bo wszyscy mamy za mało i 
emeryci, i inne środowiska, i nauczyciele, i wszyscy urzędnicy, i każdy ma za mało. To, co 
zostało w kieszeni, ok, ale została uszczelniona luka VAT-owska i inne tematy. Były 
podwyżki płac, więc te dochody były niebotyczne. Ja już dzisiaj nie chcę, bo tam 
analizowałam, jakie były dochody budżetu państwa. Ja wiem, że bezpieczeństwo, że wojna, 
ale musi zostać zmieniona zasada finansowania samorządów, jeżeli one mają być 
samorządne. Chyba że będziemy centralnie, to po prostu trzeba to wszystko 
przeorganizować. Mam nadzieję, bo już są pierwsze jaskółki, że dostajemy właśnie na 
podwyżki wynagrodzeń. Miejmy nadzieję, że będą następne kroki. Także my, jako samorząd 
wygraliśmy ten rok, bo nie stoimy już pod ścianą, jak wiele samorządów w Polsce. Tylko my 
uratowaliśmy się słynnymi 5 000 000 zł odsetek. Innymi tematami, które poruszałam zawsze 
na sesji, gdzie dostawaliśmy dodatkowe pieniądze i tylko dlatego, że proszę Państwa, były 
one liczone z algorytmów, a nie były przyznawane uznaniowo.  

 

Radny Włodzimierz Stanek: Wracając do wypowiedzi Pana Przewodniczącego, który użył 
słów, że samorządy w ostatnich latach były zarzynane zmianą podatkową i tą centralizacją 
PIT-u. Więc chciałem zadać pytanie otwarte, nie oczekuję odpowiedzi. W czasach przed tą 
reformą, kiedy to po staremu PIT w większości wpływał tutaj do samorządu. Ile w tym okresie 
wybudowano bieżni? Ile wybudowano wtedy hal sportowych w mieście? Ile wybudowano 
dróg? Ile wybudowano szkutni? Ile zrewitalizowano przestrzeni publicznej, a ile zrobiono na 
nowych zasadach? Myślę, że ten bilans jednak tak wspaniale by nie wyglądał.  

 

Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski: Chciałem w skrócie odpowiedzieć, że gdyby 
nie to, że byliśmy wtedy w programie naprawczym i 144 000 000 zł spłaciliśmy za taki obiekt 
na Jana Pawła II, to pewnie byśmy rozmawiali też o wielu innych inwestycjach i mieli  byśmy 
jeszcze więcej tych obiektów. To tylko tak na marginesie odpowiadając. 

 

Radny Gabriel Grzejszczak: Chciałem tak na podsumowanie podziękować, to, co już 
uczyniłem na komisji, Pani Skarbnik, służbom finansowym miasta, Panu Prezydentowi, bo 
to jest ostatni budżet, który głosujemy w tej kadencji, za te pięć lat ciężkiej pracy dla naszego 
miasta. Za to, jak to miasto się w ciągu tych ostatnich pięciu lat rozwinęło. Dziękuję za tę 
pracę, a wiemy, że nie było łatwo, bo rząd mieliśmy antysamorządowym. Mam nadzieję, że 
prawdziwie dobra zmiana, która się dzieje w Warszawie da nadzieję, że te finanse miasta 
będą w lepszej sytuacji i te pierwsze jaskółki rzeczywiście już to zapowiadają. 

 

Radna Joanna Kupś: Chciałabym tylko powiedzieć, że się bardzo cieszę, że Pan Radny 
Różycki tutaj na sesji Rady Miejskiej wreszcie zauważył to, co dostaliśmy w prezencie od 
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starego rządu, czyli to zadłużenie i że to tak ładnie wybrzmiało od Pana Różyckiego, że 
właśnie dostaliśmy takie wielkie zadłużenie. A nasz budżet miejski jest ściśle powiązany z 
budżetem, który mamy w państwie. I zadał Pan głośne pytanie, co nasz nowy rząd robi 
przez tydzień czasu? Ja wiem, co robił Pana rząd przez 8 lat. Właśnie to, o czym Pan mówił, 
dostaliśmy wielkie zadłużenie, zarżnięcie wszystkich samorządów. Odpowiem Panu co robi 
rząd przez tydzień czasu. Między innymi przeznaczył pieniądze na podwyżki dla nauczycieli 
i inne środki, które zaczynają wreszcie wracać do samorządów. I ten rząd będzie rozliczać 
z 8 lat czczych obietnic, z 8  lat zarzynania samorządu. Tym optymistycznym akcentem, że 
pieniądze nie płyną, ale wracają do samorządów kończę moją wypowiedź. 

 

Radny Piotr Różycki (ad vocem): Pani Radna Kozłowska najwyraźniej niezrozumiała Pani 
mojej wypowiedzi. Otóż mam taką świadomość, nie wiem, czy Pani ma, że te pieniądze, o 
których Pani mówi, nie biorą się znikąd. Te środki, które mają wrócić do samorządu, jak 
rozumiem, mają wrócić z budżetu centralnego. Jeżeli mają wrócić z budżetu centralnego, to 
mnie uczy życie, że zawsze jest coś kosztem czegoś. Jeżeli te pieniądze wrócą, no to ktoś 
na tym gdzieś straci. Jeżeli chodzi o podwyżki nauczycieli, jeżeli chodzi o podwyżki żołnierzy 
jest to zwiększone kosztem deficytu. Koszt zwiększonego deficytu również będą ponosić 
wszyscy obywatele. 

Podsumowując jeszcze raz w budżecie mamy określoną ilość pieniążków, jak rozumiem w 
budżecie kraju i te pieniążki możemy albo przesuwać z jednych celów na inne cele, albo 
możemy zwiększać deficyt, tak jak to ma miejsce w przypadku zwiększenia deficytu w chwili 
obecnej w celu spełnienia tejże obietnicy wyborczej odnośnie podwyżek wynagrodzeń. Nie 
jest dla mnie tajemnicą, że jeżeli ma się zmienić sposób, dofinansowania, przekazywania 
środków do budżetów poszczególnych samorządów, to również się to odbędzie na zasadzie 
tego samego mechanizmu. Czyli skądś będzie trzeba te środki ściągnąć, żeby komuś te 
środki przekazać i tyle. Prosta zasada, żadna skomplikowana. 

 

Radna Dorota Pędziwiatr: Chciałam się z Państwem podzielić krótką refleksją, bo 
rozmawiamy ściśle o budżecie naszego miasta, a myślę, że za często poruszamy tematy 
wielkiej polityki. Ale tak a propos, co zrobił rząd przez tydzień, to jeszcze mam taką refleksję, 
co zrobił poprzedni rząd przez dwa tygodnie? Ale to może nie otwierajmy dyskusji, bo nie o 
to mi chodzi. I jeszcze jedna ostatnia refleksja, radość Pana Radnego Stanka wzbudzało 
30 000 zł wolne od podatku i pozostanie w kieszeni Polaków tych pieniążków, natomiast 
przy 60 000 zł kwoty wolnej już to nie cieszy. 

 

Pani Radna Małgorzata Grabarz: Oby nasz klimat tutaj po nowym roku był trochę weselszy, 
chociaż uważam, że od tygodnia i tak już jesteśmy w miarę zadowoleni. I to, co nowy rząd, 
zapowiadał, oprócz dotacji dla nauczycieli, zapowiadał również Pan Premier, że  nie zmienia 
13, 14 emerytur i 800 plus. Więc to, co Państwo Radni z Prawa i Sprawiedliwości straszyli, 
że jak nowy rząd przyjdzie, to wszystko zabierze. Nie, nic nie zabiera. I również, Panie 
Radny Piotrze Różycki, nie ma co straszyć mieszkańców Pabianic, że będzie coś obcinane, 
zwalniani będą i tak dalej. Myślę, że nowy rząd pokazuje, że przez ten tydzień wiele zrobili, 
a stary rząd, który odchodził potrzebował właśnie ten czas, żeby tak naprawdę zabrać 
jeszcze wiele rzeczy z budżetu państwa, żeby nowy rząd miał trudności 

 

Radny Piotr Różycki (ad vocem): Do Pani Radnej Grabarz. Nic nie mówiłem o żadnych 
zwolnieniach. Mówiłem o tym, jak wygląda przepływ pieniędzy w naszym budżecie, między 
budżetem centralnym a samorządem. Także zostały złożone, ze strony Państwa 
ugrupowania obietnice mocno na wyrost, które w żaden sposób nie spinają się później na 
poziomie budżetu centralnego i tyle. Oby było inaczej, obym się mylił, czego nam wszystkim 
życzę. Na chwilę obecną, ja tego nie widzę po prostu.  
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Radny Dariusz Cymerman: Ja również chciałbym się tutaj dołożyć do podziękowań dla 
służb finansowych Urzędu Miejskiego, ponieważ rzeczywiście budżet na rok 2024 nie jest 
łatwym budżetem, tak jak to bywało w ostatnich latach. Miejmy nadzieję, że kolejne lata 
będą lepsze, że obecny nowy rząd rzeczywiście spełni swoje obietnice i te pieniądze do 
samorządów powrócą. Gorąco wierzę również w zapewnienia, które Pani Skarbnik 
przekazywała, że jeżeli takie pieniądze do naszego miasta trafią, to uda się również nasze 
inne potrzeby, które nie zostały uwzględnione w tym budżecie, zrealizować. Chociażby 
dołączyć budżet obywatelski. Gorąco wierzę, że jeżeli te środki do nas trafią, to na pewno 
zostaną rozdysponowane w dobry sposób. 

 

Prezydent Grzegorz Mackiewicz: Drodzy Państwo, mam wypisaną całą listę odpowiedzi 
na poszczególne pytania. Jeśli chodzi o dach na Szkole Podstawowej numer 1, to chciałem 
zwrócić uwagę, że on również był zgłoszony w projekcie dofinansowania do zabytków, bo 
szkoła jest zabytkowa. Jakie zadania dostały dofinansowanie? Państwo wiecie w budżecie. 
Gdybym był złośliwy, bym Państwa poprosił, żebyście je wymienili.  

Deficyt bieżący w roku 2023, kiedy zaczynaliśmy był około 10 000 000 zł, teraz zaczynamy 
z deficytem 8 000 000 zł. I jak Państwo widzicie, przeżyliśmy, zakończyliśmy. Zawsze Pani 
Skarbnik wychodzi z założenia delikatnego prognozowania dochodów, maksymalizacji 
wydatków, tak, abyśmy ewentualnie w ciągu roku mieli oszczędności i mogli przeznaczać 
na inne cele. I ta polityka ostrożnościowa Pani Skarbnik, mimo iż wielu osobom się być 
może nie podoba, bo chciałyby mieć od razu większe pieniądze w budżecie, po raz kolejny  
skutkuje tym, że mamy budżet, przede wszystkim bezpieczny.  

Wszystkie inwestycje z Polskiego Ładu to nieprawda, ponieważ z naszych pieniędzy 
miejskich zarówno na inwestycje i to w formie wkładu własnego, jak i naszych inwestycji 
przeznaczamy blisko 14 000 000 zł na rok 2024.  

Związek Miast Polskich, tak, na nim się opieramy, nie znam instytucji, która by skupiała 
więcej miast i gmin, niż ta organizacja.  

Jeśli chodzi o oszczędności związane z projektem termomodernizacyjnym, czy też zakupem 
autobusów. Państwo kilkukrotnie pytali o to i stosowne odpowiedzi w ciągu tej kadencji były 
udzielane w zakresie oszczędności energetycznych, jak i również oszczędności paliwowych. 
Ja tylko zwrócę uwagę, że możliwość zakupu taborów, w szczególności autobusowego, ze 
środków Unii Europejskiej była możliwa tylko i wyłącznie wtedy, kiedy będzie on 
niskoemisyjny, czyli między innymi również hybrydowy. Gdybyśmy mieli inną propozycję, 
tego dofinansowania byśmy nie dostali. Z tego, co pamiętam na sam zakup autobusów 
otrzymaliśmy 24 000 000 zł środków europejskich. I między innymi te projekty, jak i również 
projekt ścieżek rowerowych, inteligentnego transportu i wszystkie pozostałe były, 
procedowane i otrzymaliśmy je jeszcze w tamtej kadencji.  

Rozumiem, że chodzi o to, że pieniądze nie biorą się znikąd i w związku z tym to, o czym 
mówiliśmy i walczyliśmy przez osiem lat, jest bardzo proste. My nie chcemy powrotu jako 
samorząd do polityki nakazowo rozdzielczej, gdzie rząd nam mówi, w którym kierunku i ile 
pieniędzy mamy ulokować, bo to już przerabialiśmy. Jak sama nazwa naszej jednostki mówi 
jesteśmy samorządem i chcielibyśmy mieć takie dochody, żeby sami decydować, na co w 
mieście najbardziej są potrzebne. I mam nadzieję, że będziemy mogli kiedyś powiedzieć, 
że samorząd naprawdę ma instrumenty finansowe, żeby mógł sam decydować o tym, co w 
nim i dla jego mieszkańców jest najważniejsze.  

W tym miejscu serdecznie chciałbym podziękować służbom finansowym za przygotowanie 
tego budżetu, natomiast chciałem przekazać, że tak jak w latach poprzednich, na pewno 
zmian do niego będzie wiele, a wynika to przede wszystkim z tego, o czym mówiłem na 
początku. Czyli z dosyć ostrożnościowej polityki finansowej przyjętej przez poprzednią 
Panią Skarbnik, a może jeszcze bardziej restrykcyjnie prowadzonej przez panią Katarzynę 
Muszyńską. Serdecznie dziękuję za przygotowanie tych dokumentów, a Państwa Radnych 
bardzo proszę o przyjęcie przedstawionego projektu budżetu. 
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Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski: Przed głosowaniem chciałbym podziękować 
wszystkim Państwu za to, że uczestniczyliście w komisjach. Dziękuję wszystkim 
przewodniczącym i członkom komisji za sprawne przeprowadzenie w dosyć krótkim czasie 
całej procedury budżetowej. Wszystkim kierownikom jednostek za to, że tak sprawnie ten 
budżet procedowaliśmy, czego zwieńczeniem będzie teraz to głosowanie. 
 
Następnie wobec braku pytań i uwag Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski poddał pod 
głosowanie projekt uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Pabianic na rok 
2024 z autopoprawką 

 
Głosowanie jawne imienne za przyjęciem uchwały - 18, przeciw - 5, wstrzymało się - 0 
(zał. nr 32). Podjęto uchwałę Nr LXXIII/715/23 (zał. nr 33). 
 
Ad. 14. 
Informacje i komunikaty 
 
Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski poinformował, że w imieniu Marcina Krebsa, 
pomysłodawcy akcji wsparcia placówki Junior, zachęca do zakupu kalendarza 
charytatywnego z pabianickimi klubami sportowymi. 
 
Ad. 15. 
Przewodniczący Rady Krzysztof Rąkowski zamknął obrady LXXIII sesji Rady Miejskiej 
w Pabianicach o godz. 11:00. 
 
Załączniki ujęte w protokole są do wglądu w Biurze Rady Miejskiej. 
 
 
 
  
 Protokołowała:     Obradom przewodniczył: 
 

 

 Katarzyna Durajska    Krzysztof Rąkowski 

 
 
 


